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یادداشت روز

سازندگی گزارش می دهد: 
طرح نور چگونه آغاز شد

 و چه کسانی نیروی انتظامی را در این طرح همراهی می کنند؟

اثرگذاری دفاع مشروع
اثر مناقشه ایران و اسرائیل بر جنگ غزه

بعد از اتفاق رخ داده در اصفهان از جانب اســرائیل به نظر 
می رســد مناقشــه بین ایران و اســرائیل به معنای درگیری 
نظامی در حدی که شــاهد بودیم یا فراتــر از آن، پایان یافته 
اســت و هر دو طرف مایل هستند که مدیریت بحران کنند 
و اجازه ندهند که بحران از این سطح گسترده تر شود، ایران 
و اســرائیل هر کدام به دلایل مختلف ایــن تصمیم را اتخاذ 
کردند. در ســطح کلان اما مناقشــه بین ایران و اسرائیل تا 
زمانی که انقلاب اسلامی برقرار اســت، وجود دارد اما لازم 
به تاکید دوباره اســت که به نظر می رسد در این برهه زمانی 
در بعد نظامی هر دو طرف ترجیح دادند که مدیریت بحران 

کرده و موضوع را ادامه ندهند.
باید توجه کنیم که اســرائیلی ها در یک بحران به شدت 
گسترده در غزه درگیر هستند. علاوه بر این نتانیاهو در داخل 
اسرائیل به شدت مشــکلات جدی دارد؛ از درگیر شدن در 
جنگ و موضوع غزه که فشــار زیادی را بر او وارد کرده تا 
افتضاحــی که از نظر امنیتی در 7 اکتبر به بار آمده اســت. 
در کنار این موضوع نتانیاهو مخالفان زیادی دارد و هفته ای 
نیســت که درگیری و تظاهرات علیه او برقرار نباشد. با این 
مجموعه مســائل درگیری اســرائیل با ایران به شدت برای 
نتانیاهو زیان آور بود و او می داند با پاســخ جدی تر به ایران 
مجبور اســت، جواب دوبــاره بگیرد و این بــه معنی ادامه 
موضوع است. در این شرایط انگیزه اسرائیل این بود که اولا 
عملیاتی علیه ایران کرده باشد ثانیا پاسخ او آن قدر بحران زا 

نباشد که شرایط فعلی با ایران را گسترش دهد.
نبایــد فراموش کنیم که از نظر نظامی، اطلاعات دقیقی 
نداریم که هر کدام چقدر خســارت زده و چقدر خســارت 
دیده اســت اما مشخصا با هر ارزیابی که از میزان برتری هر 
کدام از دو عملیات نسبت به دیگری داشته باشیم، تمایل دو 

طرف به عدم ادامه درگیری مشهود است. 
با این وجود به نظر می رســد، مســاله و مناقشــه اخیر 
بین ایران و اســرائیل از دو جهت بر مســاله جنگ غزه اثر 

گذاشت. 
تردیدی نیست که طرف اســرائیلی ضربه قطعی خورد 
و متوجه شــد که بحث این نیست که بشود یک تنه با همه 
نیروهای مقاومت بجنگد و مجبور اســت از حمایت های 
آمریکا، انگلیس و فرانسه نیز برخوردار شود. اما مساله ای 
که می توان به عنوان تاثیر منفی مناقشــه اخیر بر جنگ غزه 
مورد توجه قرار داد این اســت کــه پیش از این از نظر افکار 
عمومــی جنایت هایی که در غزه رخ می داد، باعث فشــار 
زیــادی از طرف مجامــع بین المللی مثل ســازمان ملل و 
شورای امنیت بر اســرائیل می شد. این فشارها به اندازه ای 
بــود که حتی آمریکا که متحد اســرائیل بوده و هســت بر 
نتانیاهو فشار می آورد  تا امکان غذارسانی به غزه مهیا شود.
بعد از حمله به کنسولگری ایران در دمشق مشخص بود 
که نتانیاهو می خواســت، بحران را به سمت دیگری هدایت 
کند و متاسفانه در این زمینه موفق شد بنابراین یک اثر منفی 
داشت که چهره پلید اسرائیل که درحال رشد بود با عملیات 
اسراییلی و پاسخ ایران به آن برای اسرائیل تغییر کرد و فشار 
از ســمت متحدانش و در داخل هم کمتر شــد. این بخش 

غیرمثبت ماجراست.
یک تاثیــر مثبت- از نگاه گروه هــای مقاومت- وجود 
داشت که نشــان داد، اســرائیلی ها با ادعای سه لایه گنبد 
دفاعی، ضربه پذیر هســتند و ابهت آنها فروپاشــید. اینکه 
می گویند 99 درصد موشــک های ایــران را مهار کردیم اما 
اطلاعاتی که مکررا منتشر می شود، نشان داده که میزان مهار 
موشک ها کمتر و خسارت وارد شده بیش از میزان اعلامی 

اسرائیل است.
اثر مثبت و مهم این ماجرا این است که به واقع گروه های 
فلسطیی روحیه ای گرفتند که تنها نیستند و اینگونه نیست که 
اسرائیل هیچ واکنشی از هیچ طرفی نداشته باشد بنابراین از 
نظر روحیه نیروهای فلسطینی تاثیر بسیار مثبتی اتفاق افتاده 

اما از بعد منفی، فشار از روی نتانیاهو برداشته شده است.

200
دویست روز از آغاز جنگ غزه گذشت

 34 هزار نفرکشته و 77 هزار نفر مجروح شدند 
بدون آنکه چشم اندازی برای پایان این جنگ 

وجود داشته باشد
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چهره

تحریمل عام 
بررسی تحرکات کریمی قدوسی

فائزه مومنی
گروه اجتماعی

فرمانده  رادان،  احمدرضا  دیروز 
انتظامی کشــور در جلسه ای با 
کمیسیون فرهنگی مجلس اعلام 
کرد که »با حمایت های مجلس، 
دولت و قوه قضائیه طرح نــور را با قوت ادامه خواهم داد« . این طرح، برنامه 
نیروی انتظامی برای مقابله با کشف حجاب است که از 25 فروردین  ماه آغاز 
شده و همزمان  گشت های ارشاد نیز در نقاط مختلف خیابان ها مستقر شدند. 
همزمــان چند روز پیش نیز احمد وحیدی،  وزیر کشــور با حمایت از اجرای 
طرح نور توســط فراجا اعلام کرد که؛  » غالب بانوان به این تذکر توجه دارند و 
اگر موارد معدودی توجه نکنند طبق قانون ورود می شــود.«   علاوه بر نیروی 
انتظامی، ســپاه پاسداران نیز اعلام کرد به وســیله راه اندازی گروه هایی تحت 

عنوان »سفیران مهر« برای مقابله با بی حجابی مشارکت خواهد کرد. 
حسن حسن زاده، فرمانده سپاه محمد رسول الله تهران گفت که »سفیران 
مهر« آموزش دیده اند تا »ضوابط مربوط به حجاب در اماکن عمومی و تذکر 
و روشــنگری قاعده مند را به صورت جدی تر در میان اصناف، ادارات، بازار، 
معابر، بوستان ها، تفرجگاه ها و حمل و نقل عمومی تهران« پیگیری کنند. بعد 
از آن فراجا روز سه شنبه چهارمین اطلاعیه خود را در باره این طرح منتشر کرد 
و گفت در روزهای آینده چند پرونده مهم از »باندهای تبهکار سازمان یافته« 
بین المللی و داخلی در زمینه »فساد و فحشا، تجارت جنسی و پورنوگرافی« 
منتشــر خواهد شد که »شناخت بیشــتری از دلایل فراجا در اهمیت اجرای 
طرح نور« ارائه می دهد. با این حــال طی این مدت، تصاویر و ویدئوهایی از 
برخورد تند نیروها با زنان بی حجاب منتشــر شــد که واکنش هایی نیز در پی 
داشــت. فراجا اعلام کرد که؛  »پلیس عاری از خطا و اشتباه نبوده« و »با هر 
گونه رفتار و کُنش اشــتباه احتمالی ماموران نیز برخورد خواهد شد.« بعد از 
آن بود که مهدی فضائلی،  عضو دفتر حفظ و نشــر آثار رهبر انقلاب از سوی 
رهبری اعلام کرد که؛  » به تازگی برخی مســئولان به دلیل کار های بی قاعده 

تذکر دریافت کردند.« 
   ادامه در صفحه 7
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است معامله گر  پایداری  جبهه 
گفت وگو با حسین نقوی حسینی 

حسن بهشتی پور
کارشناس مسائل  بین الملل
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در سوگ عشق از دست رفته
نقد نمایش امشب به  صرف بورش و خون
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هرچند گمانه زنی های بیشتر را باید برای بعد از انتخابات مجلس 
دور دوم بگذاریم اما این گزارش-گفت وگو را می توان این طور شروع 
کرد. 16روز تا برگــزاری دور دوم انتخابات مجلس دوازدهم باقی 
مانده و قرار اســت پس از انتخابات 49 کرسی دیگر برای پارلمان 
آینده مشــخص شــود. مجلس آینده اما متفاوت تر از مجلس های 
دیگر خواهــد بود. قوه ای که نمی توان حداکثــر طیف غالب بر آن 
را اعلام کرد. شاید بشــود در یک جمع بندی گفت که اصولگرایان 

تعداد بسیار بیشتری هستند ولی همین اصولگرایان از 
طیف و احزاب متعددی تشکیل شــده اند که از قضا 
ثابت کردند، رابطه خوبی هم با یکدیگر ندارند. این را 
از هجمه های نمایندگان پایداری در چهار سال ریاست 
قالیبــاف تا رقابتی که از الان برای صندلی رییس قوه 
مقننه به راه انداخته اند به راحتی می توان متوجه شــد. 
البته آن طور که از لیست منتشر شده دور اول انتخابات 
مشخص اســت، شانس شــورای ائتلاف همزمان با 
لیســت های اصولگراها برای به دســت آوردن کرسی 
پارلمان بیشــتر خواهد بود. این حضور آنقدر پررنگ 
به نظر می رسد که سیدحسین نقوی حسینی، نماینده 

اصولگرای ادوار به خبرآنلاین گفته بود که »مقدرات مجلس آینده 
در اختیار »پشــم« است یعنی پایداری، شــریان و مصاف که این 
اصطلاح، توضیح مختصر و مفید این ســه کلمه است.« در همین 
راستا گفت وگویی با این نماینده داشتیم. نقوی حسینی ابتدا با بیان 
اینکه هرگز عضو جبهه پایداری نبوده از اشتباه بعضی خبرگزاری ها 
در این خصوص کــه او را عضو پایداری نامیده بودند، انتقاد کرد و 
به سازندگی گفت:»واقعیت این است که در دورانی مواضع نزدیکی 
به جبهه پایداری داشــتم. به خصوص در اواخر مجلس نهم و دهم 
امــا هیچ موقع عضو پایداری نبودم و حتی در جلســه های آنها نیز 
شــرکت نداشــتم بنابراین وقتی در گفت وگو با خبرآنلاین از من به 
عنوان نماینده پایداری نام برده شــد با آنها تماس گرفتم و خواستم 
تا ایــن موضوع را اصلاح کنند زیرا این مســاله روزنامه ها را هم به 

اشتباه انداخت.«
حسینی درحال حاضر عضو شــورای مرکزی و معاونت سیاسی 
تشــکیلات عدالت طلبــان ایــران اسلامــی اســت. او درخصوص 
اصطلاحی که )پشــم( بــه کار برده بود از مکدر شــدن پایداری ها و 
باقی جریان های مربوط به آن سخن گفت و تاکید کرد:»اصطلاحی 
که من اســتفاده کردم بــدون هیچ غرضی بود. بالاخــره به کار بردن 
مخفف اســم ها  امروزه مرســوم اســت، مانند رزما یا امنــا یا از این 
قبیل که از مخفف اســتفاده می کنند اما نکته آنجاست که بعد از این 
مصاحبه دوستان ما خیلی ناراحت شدند، تماس گرفتند و گفتند چه 
اصطلاحــی بود که برای ما به کار بردید. گفتم که اگر از این اصطلاح 
ناراحت شــدید، عذرخواهی می کنم چون واقعا قصدی در آن نبود. 
در گروه های خارج از کشــور و حتی گروه هایی که ما قبول نداریم نیز 
این موضوع مرسوم هست. مثلا سیا، داعش یا کا.گ. ب. به هرحال 

نمی شد این پیام را بدون عنوان این موضوع مطرح کرد.«

 W شانس بالای قالیباف
در ادامه این مصاحبه، نقوی حسینی درخصوص احتمال ریاست 
برخی افراد بر صندلی مجلس دوازدهم این طور به جمع بندی رســید 
که از بین نامزدهایی که فعلا برای مجلس مطرح هســتند، شــانس 
قالیباف از بقیه به دلیل کرسی هایی که ایشان در اختیار دارد و با توجه 
به نمایندگانی که رای آوردند بیشــتر است. البته بستگی به انتخابات 
مرحله دوم هم دارد زیرا 49 کرسی در دور دوم مشخص می شود و این 

49 کرسی عدد اثرگذاری است. وی افزود: باید ببینیم آیا در تهران 16 
نفر شــورای ائتلاف رای خواهند آورد یا آن 16 نفری رای می آورند که 
در وحدت بین شــریان و مصاف و از این قبیل هستند. نمی دانیم چه 

اتفاقی می افتد و بستگی به انتخابات بعدی دارد. 
به گفته عضو ســابق کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس برای ریاســت 3 جریان فعال بوده و نامزد خواهند داشــت. 
یکی جریان قالیباف اســت که برای مجلس دوازدهم پای کار است. 
یک جریان هم جریان معتدله اســت که آقای متکی که برای ریاست 
نامزد می شود و فعالیت هایشان را هم شروع کرده است. آنها مقداری 
معتدل تر هســتند زیرا بالاخره شــورای وحــدت در یک چارچوبی 
حرکت کرده اســت. در کنار این دو جریان طیفی هم وجود دارند که 

پایداری، شریان و مصاف هستند. اینها هم قطعا نامزد خواهند داشت 
و آن طور که معلوم اســت روی آقای ذوالنور به جمع بندی می رسند. 
زیرا گزینه های مطــرح آقایان آقاتهرانی، نبویان، رســایی و ذوالنور 
بودند اما آقاتهرانی به این میدان پا نمی گذارد. بر سر آقای رسایی هم 
اختلاف نظر زیاد است و آقای نبویان هم که گفته نمی خواهد حضور 
داشته باشد اما به آقای ذوالنور پیشــنهاد شده. بنابراین اگر ریاست 
رقابت را بین این جریانات درست ببینیم به نظر من سه ضلعی است.

 W مجلس دوازدهم به شدت متکثر است
نماینده اصولگرای سابق پارلمان درباره دور دوم انتخابات مجلس 
دوازدهم گفت: شــورای ائتــلاف گفته بودند ما 13 نفــر از اعضای 
لیســت مان را از دوره های قبل تعییــن کرده ایم و تنهــا 3 نفر مانده 
اســت که آنها را گزینش می کنیم و در لیست می گذاریم. او همچنین 
درخصوص آرایش سیاسی مجلس دوازدهم معتقد است:»انتخابات 
ایــن دوره مجلس دوازدهم، تفاوت زیادی با دوره های گذشــته دارد 
یعنی گروه ها و جریاناتی که وارد انتخابات شــدند، لیســت دادند و 
کاندیداهایشان را در شهرهای بزرگ و کوچک معرفی کردند، خیلی 
متکثر و متعدد هستند یعنی در انتخابات مجلس دوازدهم شاهد یک 

لیست واحد از جریان سیاسی خاصی در کشور نبودیم.«
نقوی حســینی همچنین از حضور کمرنگ تــر اصلاح طلبان به 
نســبت دوره های قبل ســخن گفت و تاکید کرد که اصلاح طلبان 
لیســت و کاندیداهــای مطرحی نداشــتند بنابرایــن در صحنه نیز 
پررنــگ نبودند. اگرچه نزدیک به 30 تا 40 نفر از افرادی که گرایش 
اصلاح طلبی دارنــد از کرســی های مختلف انتخاب شــده اند اما 
اصلاحات به معنای لیســت احزاب اصلاح طلبان، لیستی در کشور 
نداشــت. وی افزود: اصولگرایان هم متفرق بودند. شاهد بودیم که 
رزما، امنا، شــریان، پایداری، مصاف، شــورای ائتلاف و شورای 
وحدت هر کدام لیســت های متفاوتی داشتند و در شهرستان ها هم 
بالطبع لیســت های تهران، افرادی منتسب به این جریانات حضور 
داشتند. شاید حمایت این جریانات از افراد در شهرستان ها چندان 
تاثیرگذار نبوده اما افرادی که انتخاب شــدند هر کدامشان به یکی از 
این جریان ها مربوط می شدند بنابراین به دلیل تکثر در این لیست ها 
و تفاوت های بسیار بین افراد و وابستگی آنها به جریانات سیاسی، 

ما شاهد یک مجلس بسیار متکثری خواهیم شد.

نماینــده اصولگرای ســابق مجلس ادامه داد:  مــثلا در مجلس 
یازدهم یک اکثریت قاطع حدود 250 نفر اصولگرایان داشتیم که یک 
اقلیت اصلاح طلب نیز در مقابــل آنها بودند. مجلس دهم که خیلی 
انســجام فراکسیونی نداشت، نهایتا سه فراکسیون تشکیل شد)امید، 
مســتقلین و اصولگرایان( که باز در یک مجلس ســه فراکسیون هم 
قابل پذیرش اســت و می توان چنین مجلســی را خوب مدیریت کرد 
اما مجلس دوازدهم، مجلســی به شــدت متکثر است و ما نه شاهد 
یک فراکسیون اکثریت قاطع هستیم که بتواند مجلس را مدیریت کند 
و نه این جریانات، جریاناتی هســتند که بتوانند کنار هم قرار بگیرند، 
ائتلاف کنند و وحدت داشــته باشند زیرا اغلب آنها با یکدیگر تقابل 

دارند بنابراین مجلس بسیار سختی خواهد بود.

 W به عملکرد پایداری ها نقد دارم
در ادامه این گفت وگو، عضو فراکســیون رهروان 
ولایت دوره هشــتم، نهم و دهم مجلس به سازندگی 
از انتقادهایی که به جبهه پایداری وارد می داند گفت. 
او بیان کرد: در برهه ای مواضعم به پایداری ها نزدیک 
بوده اما واقعا نســبت به عملکــرد آنها نقد دارم. این 
دوستان 4 ســال در مجلس نسبت به عملکرد آقای 
قالیبــاف در مواقع و به مناســبت های مختلف نقد 
داشتند و خیلی هایشان علیه او نطق می کردند. معتقد 
بودند که آقای قالیباف مدیریت مجلس را به ســمت 
دیگری می بــرد و در جهتی که به مردم قول داده اســت، حرکت 
نمی کند. حتی در انتخابات هیات رییسه در مقابل آقای قالیباف، 
کاندیدا معرفی می کردند. تا  چند ماه قبل از انتخابات هم در همه 
مصاحبه ها تاکید می کردند که ما این بار با شورای ائتلاف، وحدت 
نخواهیم کرد و در لیستی که آقای قالیباف هست، نخواهیم آمد و 
لیست مســتقل خواهیم داد. وی افزود: این موضوع بدی نیست 
کمااینکه مصاف، صبح ایران و شریان این کار را کردند اما نقد این 
است که پایداری تا یک هفته قبل از انتخابات روی آن ارزش ها و 
اینکه حتما می خواهد لیست مستقل دهد حتی اگر لیستشان رای 
نیاورد پافشــاری کردند زیرا اعتقاد داشتند که ارزش ها مهم تر از 
رای آوری اســت ولی هفته منتهی به انتخابات به همه عملکرد 4 

ساله پشت پا زدند و ائتلاف کردند. 
به عقیده حســینی، بالاخره اعضای پایداری باید به این موضوع 
فکر می کردند که طرفدارانش در کل کشور این را نمی گویند که وقتی 
بــه پایداری تحت عنوان یک تشــکیلات ارزش مدار افتخار کردیم به 
یکباره خیلی راحت معامله می کند و کنار آقای قالیباف می ایســتد. 
بنابراین فکر می کنند از کجا معلوم که حال با ورود بیشــتر پایداری ها 
به مجلس یازدهم با ریاست آقای قالیباف کنار نیایند و ائتلاف نکنند.
در پایان این گفت و گو، نقوی حسینی با بیان اینکه 40 کرسی جریان 
اصلاح طلب و البته مســتقلین داریم، گفت:  هرچند فکر می کنم که 
ائتلاف در این مجلس کمی ســخت تر از مجلس های دیگر اســت. 
متاسفانه اصلاح طلبان در عرصه انتخابات نبودند و اگر کسی هم مانند 
آقای پزشکیان در تبریز، شــهریاری در بجنورد و نصیر پور در سراب 
به طور مســتقل رای آورده و براســاس محبوبیت خودشان در حوزه 
انتخابیه خودشــان به مجلس ورود پیدا کرده به دلیل اعتبار خودشان 

است و این یعنی آنها  با وجه جریان سیاسی کشوری رای نیاوردند.
ایــن نماینده اصولگرا به جلســه اخیر حمید رســایی با برخی از 
نمایندگان مجلس دوازدهم اشــاره و اظهار کــرد: اکنون دوره رایزنی 
اســت بنابراین هر کدام از افرادی که مدعی هستند یا کاندیدایی دارند 
برای ریاســت رایزنی می کنند. جلسه اخیر آقای رسایی هم در همین 
راستاســت. مانند آقای متکی که جلســه ضرورت تحول گذاشتند، 
عده ای را دعوت کردند و اتفاقا جلســه بســیار خوبی هم بود و افراد 
شاخصی نیز در آن شرکت کردند یا نشست هایی که قالیباف با مجامع 

استانی نمایندگان می گذارد و با آنها دیدار می کند.

بررسی رویدادهای سیاسی ایران میهن

جبهه پایداری برخلاف اظهارات و سخنان شان که وجه اخلاقی و دینی دارند، در امر سیاسی معامله می کنند

جبهه پایداری معامله گر است

کانال سازندگی

سردار سرلشــکر محمد باقری، رییس ستاد کل نیروهای 
مســلح: رزمنــدگان اسلام در عملیات وعده صادق پاســخ 
محکمی به جنایات اخیر رژیم صهیونیستی دادند. این پاسخ با 
نشان دادن اراده ملی علیه رژیم رقم خورد و تاثیرات راهبردی را 
به حمدالله در سطح منطقه و جهان داشت. نیروهای مسلح، 
احتمالات و ســناریوها را در ســطح عملیاتی مورد مطالعه و 

بررسی دقیق قرار می دهند.

دقت یک عملیات
علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت: دولت پیگیر حقوق 
ملت ایران بــوده و خواهد بود. متعاقب بارندگی های اخیر در 
افغانســتان، بخشــی از حقابه ایران با پیگیری های دولت از 
سوی افغانستان پرداخت و وارد خاک ایران در منطقه جریکه 
سیستان شــد. رایزنی های لازم جهت استیفای کامل حقابه 
کشورمان از رودخانه مذکور مطابق با معاهده هیرمند، کماکان 

در دستورکار وزارت امور خارجه و وزارت نیرو قرار دارد.

استیفای کام حقابه کشورل
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی: در حال حاضر کابینه دولتی 
نمی بینیم. کــدام کابینه دولت؟ آقای روحانی 16 ســال دبیر 
شورای امنیت ملی کشور بود، امروز اگر صادقانه از مردم کف 
خیابان بپرسید، می گویند ما فردی مانند ظریف می خواهیم تا 
در کســوت وزرات امور خارجه بتواند با تسلط و نفوذ کلامی 
که داشــت از ایران دفاع کند. یکی از ضعف های بزرگ وزیر 

خارجه فعلی نفوذ و تسلط پایین است.

مردم ظریف می خواهند

نیاز به تصمیم گیری های استراتژیک   
کشــورهای تاثیرگذاری مانند چین هرگز حاضر نشدند که در 
تقابل بــا نظام پولی و بانکی بین المللی تحت ســلطه آمریکا 
قدم های معنــی داری بردارند. بلکه همواره ســعی کرده اند، 
مشــکلات خود را نه در تقابل بــا این نظام بلکه در چارچوب 
آن حل و فصل کنند. حتی کشــوری مانند روســیه تا قبل از 
وضعیت فعلی در اثر جنگ بــا اوکراین همه تلاش خود را به 
کار می گرفت که در درون این نظام مسائل خود را حل و فصل 
کند. به گزارش جماران محســن بهاروند، سفیر پیشین ایران 
در لندن می گوید: ایران پس از تقابل اخیر خود با اســرائیل در 
مهم ترین مقطع سیاست خارجی خود قرار گرفته است. کشور 
ما در میان ملت های مسلمان و حتی همه کشورهای در حال 
توسعه جایگاه مناسبی یافته است . بازدارندگی استراتژیک ما 
تا حد قابل قبولی بازسازی شده است. اکنون ایران در موضع 

قدرت است و می تواند با اعتماد بنفس به جلو حرکت کند .

تدبیر رئیسی در فرصت باقی  مانده 
تغییــر در کابینــه دولت ســیزدهم به ویژه در تیــم اقتصادی 
رییسی چند ماهی است که مطرح شــده و حال این گفتمان 
در طیف اصولگرایان مختلف صورت گرفته است. روز گذشته 
هم مصطفی میرســلیم، نماینــده حزب مؤتلفــه در مجلس 
درخصوص ضرورت تغییر در تیم اقتصادی دولت تاکید کرد که 
به نظر من همیشه امکان بهبود وجود دارد. نیرو های با تجربه 
و فهمیده ای که قدرت برخورد با شــرایط بحرانی را داشــته 
باشــند باید در این زمان به کار گرفته شوند. آقای رئیسی باید 
تدبیر مناســبی در این قضیه بیندیشند تا از فرصت باقی مانده 
بهترین استفاده شود؛ وگرنه مشکلاتی در جامعه پدید می آید 

که ضررش را همه ما خواهیم دید. 

زمان استفاده از ابزار سیاسی 
عباس عراقچی، دبیر شــورای راهبردی سیاســت  خارجی 
و معاون ســابق وزارت خارجه؛ در نشســت مجازی کلاب 
کافه خبر در اســپیس ایکس گفته اســت که در حال حاضر 
و پــس از فروکش کردن تنش ایران و اســراییل، پس از حمله 
به کنسولگری، زمان اســتفاده از ابزار سیاسی و دیپلماسی و 
به تعبیری موشــک های دیپلماتیک برای تثبیت قدرت ایران 
است. مذاکرات سیاسی دستاوردهای میدانی را نقد می کند. 
هیچ مذاکره سیاســی بدون اتکا به مولفه های قدرت صورت 
نمی گیرد و به جایی هم نمی رسیم. او همچنین تاکید کرد: باید 
پــس از زدن ضربه نظامی وارد میدان سیاســی و امتیازگیری 
می شدیم و الان وقت ورود به میدان سیاسی و دیپلماسی است

فهرست اصولگرایان
شــنیده ها حاکی از آن اســت که جبهه صبح ایران قرار است 
بــرای مرحله دوم انتخابات در تهران لیســت دهد. همچنین 
علاوه بر این تشکل سه تشکل دیگر هم فهرست خود را منتشر 
می کنند. این خبر بــا گفت وگویی که عضو این جریان با ایرنا 
داشته است، تایید می شود. به گفته ابوالفضل ظهره وند، جبهه 
صبح ایران از متن جامعه جوان ظاهر شــده و آنها بسیار فعال 
هستند. وی با بیان اینکه بنده علاوه بر صبح ایران در فهرست 
اُمنا هم بودم از ارائه فهرســت صبح ایران و اُمنا در مرحله دوم 
انتخابات مجلس شــورای اسلامی خبــر داد و گفت: به غیر 
از این دو تشــکل جبهه ایران اسلامی و وفــاداران به انقلاب 

اسلامی هم فهرست خواهند داد.

جمع بندی برای ارز
نوســانات نرخ ارز در هفته های گذشته محور تذکرات نمایندگان 
مجلس بــود و بر همین اســاس رئیس مجلــس اعلام کرد که 
مجلس شــورای اسلامــی جلســه ای درباره ارز با مســوولان 
بانک مرکزی و تیم اقتصادی دولــت برگزار خواهد کرد. اگرچه 
به نظر می رسید این جلســه در صحن علنی مجلس برگزار شود 
اما آن طور که دنیای اقتصاد خبر داد این نشســت در دفتر رئیس 
مجلس و بــا حضور خاندوزی، وزیر امــور اقتصادی و دارایی، 
فرزیــن رئیس کل بانک مرکزی، پورابراهیمی رئیس کمیســیون 
اقتصادی، سیدشــمس الدین حسینی رئیس کمیسیون جهش و 
رونق تولید، اکبری تالارپشــتی رئیس کمیسیون صنایع، محسن 
زنگنه و حجت الاسلام بحرینی از نمایندگان اقتصاددان مجلس 
و تعدادی از کارشناســان مرکز پژوهش ها برگزار شد. البته قرار 
است گزارش جمع بندی درباره موضوع ارز هفته آینده در صحن 
مجلس قرائت شود. از سوی دیگر اگرچه تاکنون یک جلسه میان 
دولت و جمعی از نمایندگان مجلس برگزار شــده اما قرار است 
این جلسات تا رسیدن به یک جمع بندی مشترک ادامه پیدا کند.

هدا احمدی
گروه  سیاسی
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دادســتان های آلمان اعلام کردند جیان گوئو، دستیار یک 
نماینده با گرایش راســت افراطی در پارلمان اروپا به اتهام 
جاسوسی برای چین بازداشت شــده است. دو روز پیش 
هم ســه فرد دیگر در آلمان به اتهام جاسوســی برای چین 
دســتگیر شــدند که چین هدف از آن را »بدنــام کردن و 
ســرکوب پکن« دانست. گوئو تبعه آلمان است و به عنوان 
دستیار ماکسیمیلیان کراه در شهر بروکسل کار کرده است.

نارندرا مودی، نخســت وزیر هند در سخنانی در تجمع انتخاباتی 
در ایالت راجســتان در غرب این کشور، مســلمانان کشورش را 
تحت عنوان »نفوذی ها« و »کسانی که بچه های بیشتری دارند« 
توصیــف و ادعا کرد، مخالفان دولــت او در صورتی که در نتیجه 
انتخابات به قدرت برســند، ثروت کشــور را در میان آنها توزیع 
خواهند کرد. او همچنین گفته است: آیا فکر می کنید، پولی که به 

سختی کسب کرده اید باید به نفوذی ها بدهیم؟

الهــام علی اف، رئیس جمهــور آذربایجان در ســخنرانی خود در 
دانشگاه ADA در باکو گفت که جمهوری آذربایجان و ارمنستان 
درک مشــترکی از نحوه شــکل گیری یک معاهده صلح دارند اما 
جزئیات هنوز مــورد توافق قرار نگرفته اســت. رئیس جمهوری 
آذربایجان همچنین اعلام کرد که باکو با برگزاری نشســت وزرای 
خارجه ارمنستان و آذربایجان در قزاقستان موافقت کرده است و 

باید جزئیات را بررسی کنیم که البته به زمان نیاز داریم.

صلح با ارمنستان مودی علیه مسلمانانبازداشت جاسوس چین 

اروپا: بریتانیا

اخراج از سرزمین ملکه ! 
 پارلمان بریتانیا لایحه انتقال پناهجویان به رواندا 

را تصویب کرد

پارلمان بریتانیا با تصویب لایحه انتقال پناهجویان از این 
کشــور به رواندا، مســیر قانونی برای این اقدام را هموار کرد. 
در این راستا ریشی سوناک، نخست وزیر بریتانیا روز گذشته 
از تصویــب این لایحه که به »لایحه رواندا« مشــهور شــده 
اســت، گفت انتقال پناهجویانی که خود را با قایق به سواحل 
این کشــور می رســانند بین 10 تا 12 هفته دیگــر آغاز خواهد 
شــد. مجلس اعیان بریتانیا که برای مدت ها از بررسی لایحه 
رواندا بدون ارائه تضمین های بیشــتر خودداری می کرد، روز 
دوشنبه پس از تهدیدهای ریشی سوناک این لایحه را تصویب 
کرد. این مجلس با کنار گذاشــتن خواسته خود مبنی بر ارائه 
تضمین های بیشــتر امنیتی از طریق یک کمیته مســتقل،  راه 
را برای تصویب این لایحه بــاز کرد. رواندا که در مرکز آفریقا 
واقع شده است حدود 6 هزار و 500 کیلومتر با بریتانیا فاصله 
دارد. نخست وزیر بریتانیا که با تهدید نمایندگان پارلمان برای 
تصویب لایحه رواندا تا نیمه شب دوشنبه مواجه بوده، اعلام که 
»هیچ اما و اگری« وجود ندارد و این پروازها به مقصد رواندا 
انجام خواهند شــد. ریشی ســوناک گفت که دولت بریتانیا 
هواپیماهــای چارتر را رزرو کرده و افــرادی را برای همراهی 

پناهجویان تا رواندا آموزش داده است.
نخست وزیر بریتانیا امیدوار است که اجرای این قانون به 
تقویت موضع حزب محافظــه کار در انتخابات پارلمانی آینده 
بریتانیا منجر شــود که اواخر ســال جاری برگزار می شــود. 
نظرسنجی ها حاکی از آن است که حزب محافظه کار بریتانیا 
در انتخابات آینده به شــدت از حزب کارگر شکست خواهد 
خورد. ده ها هزار مهاجر که بســیاری از آن ها از جنگ  و فقر 
در آفریقا، خاورمیانه و آسیا گریخته اند، در سال های گذشته 
با اســتفاده از قایق های کوچک که توسط قاچاقچیان انسان 
تدارک دیده شده اند، خود را از طریق کانال مانش به سواحل 
بریتانیا رسانده اند. بر اســاس اعلام وزارت کشور بریتانیا از 
آغاز ســال 2024 تاکنون دست کم 6265 قایق کوچک از این 

دریا عبور کرده اند. 
توقف موج مهاجرت از اولویت های دولت ریشی سوناک 
اســت اما منتقــدان می گویند که طرح انتقــال پناهجویان به 
رواندا به جای رســیدگی به درخواســت پناهندگــی آن ها در 
بریتانیا »غیرانسانی« اســت. آن ها به سابقه رواندا در نقض 
حقوق بشر و خطر بازگردانده شدن پناهجویان به کشورهای 
خود اشــاره می کنند. مصوبه جدید پارلمان بریتانیا، برخی از 
قوانین حقوق بشری این کشــور را به طرح انتقال پناهجویان 
به رواندا قابل تســری نمی داند. بر اساس این مصوبه، قضات 
بریتانیایی باید رواندا را به عنوان مقصدی »امن« در نظر گیرند 
تــا حکم دادگاه عالی که این طــرح را غیرقانونی می داند، لغو 
شود. ســال گذشــته، دیوان عالی بریتانیا لایحه دولت برای 
انتقال پناهجویان به روانــدا را »غیرقانونی« اعلام کرده بود. 
همچنین مصوبه جدید پارلمــان بریتانیا، گزینه هایی که افراد 
برای منتقل نشــدن به رواندا دارند را به موارد استثنایی مانند 
کودکان بدون همراه محدود کرده اســت. برخی از نمایندگان 
حزب کارگر و مستقل خواستار مستثنا کردن شهروندان افغان 
از این طــرح بودند که پیش تر به نیروهــای بریتانیایی کمک 
کرده انــد اما مجلس اعیان این درخواســت  را نادیده گرفت و 
لایحه رواندا را تصویب کرد. انتظار می رود که مصوبه مجلس 
اعیان بریتانیا در اواخر این هفته به امضای پادشــاه این کشور 
برسد ســپس به قانون تبدیل شود. حزب کارگر بریتانیا اعلام 
کرده اســت که در صورت پیروزی در انتخابات ســال جاری 

میلادی، طرح انتقال پناهجویان به رواندا را لغو خواهد کرد. 
پیش بینی می شــود، موضوع انتقال پناهجویــان به رواندا 
حتی پــس از قانون شــدن مصوبه مجلس اعیــان با موجی 
از چالش های قانونی روبه رو شــود و اجرای آن را با مشــکل 
مواجه کند. نهادهای حامی حقوق پناهجویان اعلام کرده اند 
که در صورت قانون شــدن لایحه رواندا، اقدامات حقوقی را 
علیه دولت حاکم بر لندن آغاز خواهند کرد تا با بتوانند مانع از 

اجرای کامل آن شوند. 
منبع: یورونیوز

200 روز از جنــگ در غــزه می گذرد و همچنان اســرائیل 
مشــغول تاخت و تازهای خود در این منطقه اســت. در عین 
حال وزارت بهداشــت غزه اعلام کــرده که طی این مدت و با 
وقوع حملات گوناگون اســرائیل از زمین، دریا و هوا 34 هزار 
و 183 نفر کشته و بیش از 77 هزار نفر مجروح شده اند. نکته 
اینجاست که این تعداد کشته صرفاً اسمشان در مراکز درمانی 
به ثبت رسیده و مابقی یا مفقود شده اند و یا اینکه اثری از جسد 
آنها نیست که در کل تعداد آن به بیش از 41 هزار نفر می رسد. 
همچنین دفتر اطلاع رســانی دولت فلســطین در نوار غزه در 
گزارش خود آورده اســت که طی 200 روز جنگ غزه 14 هزار 
و 778 کودک بر اثر حملات ارتش اســرائیل کشته شده اند و 
30 نفر از کودکان نیز به دلیل گرســنگی جان خود را از دست 
داده اند. در همین مدت 9 هزار و 752 نفر از زنان نوار غزه نیز بر 
اثر حملات ارتش رژیم اسرائیل کشته شده اند و از سوی دیگر 
طــی این مدت 485 نفر از کادر درمــان و 67 نفر از کارکنان 
هلال احمر و نهادهای امدادی و 140 نفر از خبرنگاران به دلیل 

حملات اسرائیل کشته شدند. 
با نگاهی بــه این آمار و ارقام به خوبــی می توان درک کرد 
که در مدت 200 روز گذشــته بارهــا و بارها نقض های مکرر 
از سوی اسرائیل در قبال ســاکنان غزه و اخیراً هم رفح اتفاق 
افتاده است که این موضوع دو خروجی منفی به جای گذاشته 
اســت. نخســت آنکه بر اســاس گزارش های موجود چیزی 
حدود 72 درصد از قربانیان ار ابتدای هفتم اکتبر 2023 تاکنون 
را کودکان و زنان تشــکیل می دهند و همین مساله نمایانگر آن 
است که ما شاهد وقوع جنایت جنگی در غزه هستیم. از منظر 
سیاسی اعلام حمایت های علنی و غیرعلنی غرب از این روند 
خود باعث می شــود که این روند نه تنها قطع نشود بلکه خود 
موجب ادامه جنایات می شود اما از حیث حقوقی به خصوص 
از منظر حقوق کیفری بین المللی اوضاع تا حد زیادی تفاوت 
دارد. با نگاهی به اساسنامه رُم به عنوان سند مادر دیوان کیفری 
بین المللــی)ICC( به وضوح می توان دید که دیوان درخصوص 
چهار گــروه از جنایات بین المللی یعنی نسل کشــی، جنایت 
علیه بشریت، جنایت جنگی و جنایت تجاوز دارای صلاحیت 
اســت و این چهار گروه از جنایات در ماده 5 اساسنامه دیوان 
کیفری بین  المللی صراحتاً مورد اشاره قرار گرفته است اما باز 
هم این موضوع با سیاســی کاری های متعدد از سوی نهادهای 
بین المللــی و دولت های غربی به حاشــیه رفت و پیگیری آن 
مسکوت مانده است. در این راســتا در طول 200 روز گذشته 
حتی دســتور موقت دیوان دادگســتری بین المللی)ICJ( هم 
اگرچه یک پیروزی حقوقی در عرصه سیاسی به حساب می آید 
اما باز هم خروجی مثبتی از آن دیده نشــد و اصولًا اســرائیل 
هیچ توجهی به این دستور موقت نداشته و ندارد. این در حالی 
اســت که باشگاه حمایت از اسیران فلسطینی در گزارش خود 
آورده اســت که اسرائیل از هفتم اکتبر 2023 و همزمان با آغاز 
عملیات طوفان الاقصی تاکنون 8 هزار و 430 فلسطینی را در 
کرانه  باختری بازداشــت کرده که این رقم هم در نوع خود یک 
فاجعه و نقض آشکار حقوق بشر محسوب می شود، به گونه ای 
که بر اساس اســناد موجود چیزی حدود 16 هزار نفر از اسرا 
به دلیل آنکه زیر شدیدترین شــکنجه ها قرار گرفته اند، کشته 

شدند. همچنین در میان بازداشت شدگان طیفی از خبرنگاران 
و کادر درمان هم وجود دارد که نشان از همه گیر بودن اقدامات 

رادیکال تل آویو دارد.

 Wرفح و بایکوت آتش  بس
بــدون تردید این اعمــال و رفتار اســرائیل در طول 200 روز 
اخیر گویای آن اســت که قرار نیســت، تل آویو هیچ تغییری در 
نوع رویکرد خــود در قبال غزه انجام دهد و حالا در این مقطع 
افکار عمومی و نظام بین الملل اعم از حامیان اســرائیل و حتی 
کشورهای منطقه با دو سوال روبه رو هستند. سوال نخست این 
است که آیا در این شرایط و با توجه به وضعیتی که غزه و ساکنان 
این منطقه در آن قرار دارند باز هم باید شاهد تشدید آتش جنگ 
و حتی حمله به رفح باشیم؟ بدون شک پاسخ به این سوال نیاز 
به بررسی مولفه های متعددی از حیث میدانی و سیاسی دارد اما 
با یک نگاه گذرا می توان فهمید که اسرائیل آرام آرام در حال باز 
کردن این جبهه از جنگ است. در این خصوص چند نکته وجود 
دارد. نکته اول آنکه اســرائیل روز یک شنبه با اجرای عملیات 
هوایی دو منزل را در شهر رفح بمباران کرد که منجر به شهادت 
24 فلســطینی از جمله 16 کودک و 6 زن شد و همین موضوع 
می تواند این پیام را مخابره کند که اسرائیل به زودی قرار است، 
رفح را آماج حملات خود قرار داد یا حداقل اینکه از اجرای این 
اقدام واهمه ندارد. نکته دوم بسته کمک های تسلیحاتی آمریکا 
به رقم 26 میلیارد دلار به اسرائیل است که اخیراً مورد تصویب 
قرار کرفته و می تواند همانند یک خون جدید در رگ های جنگ 
غزه تزریق شود. از سوی دیگر روزنامه هاآرتص نیز گزارش داده 
که اســرائیل در هفته اخیر مقدماتــی را قبل از عملیات نظامی 
احتمالی در شهر رفح فراهم کرده اما هنوز حجم عملیات نظامی 
در رفح مشخص نیست ولی گفته می شود که ارتش اسرائیل در 
روزهای اخیر دو گردان ذخیــره را آماده کرده تا جای نیروهای 
موجود در منطقه ای را بگیرند که نوار غزه را به دو قسمت شمال 
و جنوب تقســیم می کند. نکته سوم این اســت که گفته شده، 
اسرائیل به دنبال انتقال فلسطینی های مستقر در رفح به سمت 
مرزهای شــمالی اســت تا بتواند این جمعیت را به جای دیگر 
منتقل کند سپس حملات خود به رفح را اجرایی کند که البته در 
این راستا بسیاری از منابع خبری اعلام کرده اند، ارتش اسرائیل 
از تردد آوارگان به شمال غزه ممانعت به عمل آورده است. نکته 
چهارم هم هشــدارهای جامعه ملل به اسرائیل است. جوزپ 

بورل، مسئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا اخیراً و پیش از 
آغاز نشست وزیران این نهاد اروپایی در بروکسل اعلام کرد »ما 
هر طوری که بتوانیم از اســرائیل می خواهیم به رفح حمله نکند 
و از غیرنظامیان حفاظت کنــد و دوباره تاکید می کنم که بیش 
از یک میلیون نفر در صورت حمله اسراییل کشته خواهند شد. 
بنابراین من و تمامی کشورهای عضو پافشاری می کنیم که این 
اتفاق نیفتد اما من فرمانده ارتش اســراییل نیستم!«. همچنین 
خوزه مانوئل آلبارس، وزیر خارجه اســپانیا نیز پیش از نشست 
وزرای خارجه اتحادیه اروپا در لوکزامبورگ با اشــاره به خطر 
کشیده شــدن عملیات های نظامی اســرائیل تا رفح، آتش بس 
دائمی در غزه را خواســتار شد و گفت که ما می خواهیم تمامی 
گذرگاه های زمینی یک بار برای همیشه جهت کمک رسانی به 

غیرنظامیان در غزه باز شوند.  
اما سوال دوم که حالا با گذشت 200 روز از جنگ همچنان 
بدون پاســخ مانده این است که آیا قرار نیست آتش بس در غزه 
و با میانجیگری کشــورهای موثر و فشــارهای ایالات متحده 
محقق شود؟ توجه داشته باشید که درخصوص بحث آتش بس 
باید متوجه باشیم که اساساً نتانیاهو خواهان اجرای آتش بس و 
حصول یک توافق واضح و روشــن نیست. طی 200 روز اخیر 
بارها و بارها مذاکرات آتش بس در کشــورهای گوناگون برگزار 
شده که آخرین مورد آن در قاهره و با حضور ویلیام برنز، رئیس 
سازمان سیا و مقامات سیاسی و امنیتی مصر، قطر و اسرائیل 
برگزار شــد ولی به دلیل کارشکنی های اسرائیل و عدم پذیرش 
شــروط حماس این دور از مذاکرات هم به بن بست رسید. در 
این خصوص ماجد الانصاری، سخنگوی وزارت خارجه قطر 
در این خصوص گفته اســت »به دلیل عدم رسیدن به توافق در 
ماه رمضان یک حالت ناامیدی میان میانجی گرها به  وجود آمده 
است و ما در این مرحله نیاز به ارزیابی مجدد تلاش واسطه ها 
هستیم. بعد از هجمه های مکرر علیه تلاش  واسطه ها به  ویژه 
تلاش هــای قطر ابــراز ناامیدی کردیم؛ چراکــه برخی وزرای 
کابینه نتانیاهو اظهاراتی منفی علیه نقش قطر داشتند اما قطر 
به تلاش ها برای توقف بحران غزه پایبند اســت ولی اکنون در 
مرحله ارزیابی مجدد اســت«. علاوه بر سخنان مقامات قطر 
باید به این موضوع اشــاره کرد که اگر قرار باشــد، آتش بس در 
این بازه زمانی محقق شــود بدون شک نتانیاهو و تیم وی با آن 
مخالفت می کنند؛ چراکه او با پایان جنگ باید زیر فشــارهای 

داخلی همچنین محاکمه قرار بگیرد.  

با وجود بیش از 34 هزار کشته و 77 هزار مجروح  در جنگ غزه و تاکید کشورهای غربی بر آتش بس 
اسرائیل همچنان به جنایات خود ادامه می دهد

فرشاد گلزاری
گروه بین الملل



سال هفتم   شماره 041679
تازه های ادبیات و هنرچهارشنبه 5 اردیبهشت1403 کافه

سومپوسیون ها )ضیافت ها( مجالســی  بودند  که  در  یونان  باستان 
 به  قصد  نوشیدن  برگزار  می شدند . این  مجالس صمیمی  مجالی  بودند 
 برای  گرداندن  جام،  از بر خواندن  اشــعار،  اجرای  سروده ها،  بازگویی 
 لطیفه ها  و  لال بــازی.  آن چه  در  این  مجالس  روی  می داد  اساســاً  به 
 دنیای  مردان  تعلق  داشت در  آن  میان  خبری  از  زنان  نبود.  این  مجالس 
 فرصتی  بود  تا  پسران  با  راز و رمز  جهانِ  مردانۀ  شهروندان  آشنا  شوند  و  

محملی  بود  تا  سنت های  فرهنگی  به  نسل های آینده  منتقل  شود.
»ضیافت«  افلاطون  ریخت  و  روحیۀ  حاکم  بر  سومپوسیون های  
ســنتی  را  ســرآغاز  روایت  خود  قرار  می دهد  اما  آهسته آهســته  این 
 حال وهوا  را  دگرگون  می کند.  در  ظاهر  این  رساله  یادآور  سومپوسیونی  
گاتون  تراژدی نویس  به مناسبت  پیروزی اش  در  جشنوارۀ   اســت  که  آ
 لِنایوس  برگزار  کرده  اســت.  سقراط  و  آریستوفانسِ  کمدی نویس  از  
مهمانان  این  ضیافت اند  و  بعدتر  نیز  شباهنگام  آلکیبیادس  نامی  مست 
 و  ســرخوش  به  جمع  آنان  می پیوندد.  از  آن جا  که  همۀ  حاضران  هنوز 
 اثرات  شــادخواری  دیروز  را  در  خود  می بینند،  بر  آن  می شــوند  که  به  
جــای  لب  زدن  به  نوشــیدنی ها  مهارت   خــود  را  در  خطابه  به  آزمون 
 بگذارنــد،  به  این  ترتیب  که  هر  یک  فی البداهه  ســخنرانی ای  در باب 
 عشــق  ) اروس(  عرضه  کند.  در  میان  سخنان  این  افراد  آن چه  بیشتر 
 به  یادها  مانده  چنین  اســت:  اســطوره ای  که  آریســتوفانس  دربارۀ 
 انسان های  دوجنســی  نقل  می کند؛  روایت  سقراط  از  زن  خردمندی  
که  دیوتیما نام  دارد  و  سقراط  او  را  معلم  خود  در  زمینۀ  عشق  می خواند 
 و  نیز  آن چه  سقراط  از  »نردبان  عشــق«  دیوتیما  به  یاد  می آورد؛  و  در 
نهایت  مقایسه ای  که  آلکیبیادس  میان  ســقراط  و  سِیْلِنوس،  پادشاه  
ســاتورها،  ترتیب  می دهد  و  نیز  اعتراف  او  به  این که  کوشــیده  است، 
گاتون  یکی  از  درگیرکننده ترین   سقراط  را  اغوا  کند.  حاصل مهمانی  آ

 شاهکارهای  ادبیات  فلسفی  است.  
»ضیافت«  احتمالًا  اثرگذارترین  رســالۀ  افلاطون  است،  نه  فقط 
 در  حوزۀ  فلســفه  بلکه  هم چنین  در  وادی  ادبیات،  هنر  و  الهیات  البته 
 احتمالاً  باید  »جمهوری«  و  »فایدروس«  را  از  این  گفته  استثنا  کنیم. 
»ضیافت« از زمان نگارش تاکنون مورد توجه بسیاری از اندیشمندان 
و فیلسوفان بوده و شرح های گوناگونی بر این رساله، جایگاه مفهوم 
»اِروس« در اندیشۀ افلاطون و نسبت آن با شأن فیلسوف نوشته شده 
اســت. راهنمای خوانندۀ ضیافت افلاطون شرحی است، خواندنی 
به ویژه برای دانشــجویان و پژوهش گران تازه وارد تا بتوانند برداشت 
عمیق تری از متن این رساله و زوایای پنهان آن داشته باشند و بیش از 
پیش به نقش و اهمیت روایت در سخن فلسفی )لوگوس( پی ببرند. 
توماس کوکســی کوشیده اســت در ورای ظاهر روایی »ضیافت« 
دلالت های تاریخی، ادبی و فلسفی آن را به اختصار آشکار کند و به 
خوانندگان بیاموزد چگونه باید آثار روایی فلســفی را خواند و تفسیر 
کرد. نشر نی در ادامۀ مجموعۀ »راهنمای خواننده« کتاب های مهم 
فیلسوفان شاخص »ضیافتِ افلاطون« توماس کوکسی را با ترجمۀ 

سیدمحمدعلی شامخی منتشر کرده است.
سلسله  گفت وگوهای دیالکتیکی  این  رساله  به  جای  آن که  محملی 
 باشــند  برای  انتقال  ســنت های  فرهنگــی، این  ســنت ها  را  واژگون  
می ســازند.  ســقراط  از  فرصتی  که  یک  سومپوســیون  به  او  می دهد 
 هم چون  تمهیدی  ادبی  اســتفاده  می کند  تا  بتواند  به  قدرت  و  سرشــت 
 امر  عاشــقانه  )اروتیک(  و  چگونگی  ارتباط  آن  با  مســائل  اخلاقی،  
معرفت شــناختی  و  هستی شــناختی  بپردازد  اما  از  همه  مهم تر  این که، 
 سومپوسیون  ابزاری  را  در  اختیار  افلاطون  می گذارد  تا  به  یاری  آن  بتواند 

 سرشــت  فیلسوف  را  به  شــیوه ای  دراماتیک و با روش سقراطی  برای 
 خوانندگان  تصویر  کند،  یعنی  این  را  که  فیلو  سوفوس  بودن،  یعنی  عاشق 

 خرد  بودن،  چه  معنایی  دارد.
 پژوهش گران  کم وبیش  متفق اند  که  می توان با  تکیه  بر  ویژگی های  
مضمونی  و  زبانی،  محاوره های  افلاطون  را  به  ســه  دستۀ  کلی  تقسیم  
کرد  که  هر  یک  از  آن ها  با  یکی  از  سفرهای  سه گانۀ  افلاطون  به  سیسیل 
 در  پیوند  اســت.  بر  این  اساس،  دفاعیه،  کریتون،  لاخِس،  لوسیس،  
خارمیدس،  ائوتوفرون،  هیپیاس کوچک،  پروتاگوراس،  گورگیاس، 
 ایــون  و  احتمالًا  هیپیاس بزرگ  به  دورۀ  آغازین  تعلق  دارند  و  پیش  از 
 نخستین  سفر افلاطون  به  سیسیل  در  سال  388  یا  387  ق.م  نگاشته  
شــده اند.  محرک  اصلی  این  محاوره ها  دفاع  از  خوش نامی  سقراط 
 اســت،  چنان که  افلاطون  شــخصیتی  هم نام  او  را  در  این  محاوره ها  
به  یکی  از  طرفین  مباحثه  بدل  می ســازد.  ایــن  محاوره ها   عموماً  بر  
مســائل  فلســفۀ  اخلاق  یا  اصول  اخلاقی  متمرکزند  و  راهبردی  که  
در  این  محاوره ها  پیش  گرفته  شــده ، آن  اســت  که  نخســت  یکی  از 
 ســخنگویان  مدعایی  را  طرح  می کند سپس  سقراط  فرد  مدعی  را  به  

پرسش  می کشد. این   محاوره ها روش  سقراطی  را  به  ناب ترین  شیوه 
 بازتاب  می دهند.  روش  ســقراط  آن  بود  که  با  تعیین  آن چه  نمی داند  به  
فهمی  از  مسألۀ  محل  بحث  دست  یابد حتی  اگر  نمی توانست  در  پایان 
 با  قطعیــت  اثبات کند  که  چه  چیز  می داند. دورۀ  میانی  آثار  افلاطون، 
 فاصلۀ  زمانی  ســال  388  تا 367  ق.م را  در  بر می گیرد  و  شــامل  این 
 محاوره هاســت:  منون،  فایدون،  جمهــوری،  ضیافت،  فایدروس،  
ائوتودمــوس،  منکْســنوس  و  کراتولوس.  در  ایــن  دوره،  محاوره ها 
 لحنی دوستانه تر  می یابند  و  اســتدلال های  پرشور  و  اغلب  نزاع انگیز 
 محاوره های  پیشین  جای  خود  را  به  توضیح های  طولانی تری  می دهند  
کــه  در  آن ها  گوینده  عقیدۀ  خود  را  تبییــن  می کند.  هر  چند  اخلاق  و  
فضیلت  هم چنان  از  مضامین  مهم  این  محاوره ها  هســتند،  بحث  از 
 آن ها  دیگر  در  زمینۀ  مباحث  مابعدالطبیعی  و  معرفت شناختی  به  میان 
 می آید.  دورۀ  متأخر  مربوط  می شود  به  فاصلۀ  میان  سفر  دوم  افلاطون 
 به  سیســیل  در  حوالی  ســال 367  ق.م  و  ســفر  ســوم  او  در  حوالی 
 ســال  361  ق.م  و  این  آثار  را  در  بر  می گیرد:  پارمنیدس،  تئایتاتوس،  
سوفیســت،  پولیتیکوس،  تیمایوس،  کریتیاس،  فیلبوس  و  قوانین.  
آثار  دورۀ  سوم  گرایش هایی که  پیش تر  در  دورۀ  دوم  ظهور  و  بروز  یافته 
 بود را  بسط  می دهند  و  پیچیده تر  می سازند.  دغدغۀ  نخست  افلاطون 
 در  این  دوره  پرســش های  مرتبط  با  حوزۀ  معرفت  و  بازسنجی  نقادانۀ  

آموزه های  هستی شناختی  پیشین  خود  است. 
به رغــم آن کــه » ضیافت«  اثــری  تخیلی  اســت  یا  دســت کم  
روایتی  اســت،  پروبال  یافته  و  افســانه گون  از  ضیافتی  واقعی،  همۀ 
 شــرکت کنندگان  در  این  اثر  شخصیت هایی  حقیقی اند و  اغلب  برای  
مخاطبــان آتنــی  افلاطون  اهمیــت  و  دلالت هایی  تاریخــی  دارند. 
 افلاطون  احتمالاً  »ضیافت«  را  در  فاصلۀ  میان  سال های  385  و 370 
ق.م  تألیــف  کرده  اما  در  متن  این  اثر  دورۀ  زمانی  روی  دادن  وقایع  این  
گاتون   محاوره  را  به  صراحت  مشخص  کرده  است.  صحنۀ  مهمانی  آ
گاتون  در  در  ماه  ژانویۀ  سال 416  ق.م،  یعنی  تاریخِ  نخستین  پیروزی آ
 جشنوارۀ  زمستانی  لنایوس  روی  می دهد.  به  بیان  دیگر  افلاطون  زمان 
 این  صحنه  را  چنان  تنظیم کرده  اســت  که  درست  در  آستانۀ  رخ  نمودن  
یک  فاجعه  باشد:  آن  فاجعۀ  نظامی ای  که  نتیجه اش  شکست  آتن  در  
جنگ  پِلوپونِسی،  سقوط  دموکراسی و  پدید آمدن  شکافی  همیشگی 

 میان  مردم  )دموس(  و  نظم  وابسته  به  طبقۀ  اشراف  بود.

توماس کوکسی در ضیافتِ افلاطون به دلالت های تاریخی، ادبی و فلسفی این رسالۀ مهم می پردازد

در آستانه فاجعه سند

مهم ترین مسأله تمدن 
 نامۀ آلبرت آینشتاین به زیگموند فروید

پُُتسدام، 30 ژوئیۀ 1932
 آقای فروید عزیز! 

خشنودم که جامعۀ ملل و انستیتوی بین المللی همکاری های 
معنوی این ســازمان در پاریس، امکان تبادل نظر دربارۀ مسأله ای 
دل خواه را با شخصی دل خواه به من داده است. من از این فرصت 
استثنایی استفاده می کنم و مایلم مسأله ای را با شما در میان بگذارم 
که به نظرم در موقعیت کنونی، مهم ترین مسألۀ تمدن بشری است: 
آیا در مقابل فاجعۀ شوم جنگ راه نجاتی برای جامعۀ بشری وجود 
دارد؟ این پرسش، در پی پیشرفت تکنولوژی، به مسأله ای حیاتی 
برای انســان متمدن تبدیل شده است و با آن که تقریباً همه بر این 
امر وقوف دارند، تاکنون تمام کوشش ها به منظور حل این مسأله، 
به گونه ای هولناک، به شکست انجامیده است. من معتقدم حتی 
انسان هایی که در عمل یا به لحاظ حرفۀ خود با این مسأله سروکار 
دارند از روی احساس ناتوانی و درماندگی، مشتاقند از نظر کسانی 
گاه شــوند که به دلیل فعالیت های معمول علمی شان، شناختی  آ
گسترده تر در زمینه های گوناگون حیات انسان به دست آورده اند. 
تا آن جا که به من مربوط می شــود، سمت وسوی عادی تفکر من 
امکان شناخت ژرفای احساسات و نیازهای انسانی را نمی دهد. 
ناگزیر در این تبــادل نظر، کاری نمی توانم انجــام دهم جز آن که 
پرسش های مورد نظر را گسترده تر مطرح کنم و پیشاپیش بکوشم 
تا با طرح راه کارهای ظاهری برای شــما این فرصت را فراهم آورم 
تا بر اساس شــناخت عمیقی که از غرایز انسانی دارید به بررسی 
مسأله بپردازید. اطمینان دارم که شما قادر خواهید بود از راه های 
تربیتی به نشان دادن آن دسته از موانع روانی بپردازید که به شیوه ای 
تقریباً غیرسیاســی قابل رفع اند؛ موانعی که فرد ناوارد به مسائل 
روان شناختی، وجودشــان را حدس می زند اما دربارۀ نسبت این 

موانع روانی و قابلیت دگرگونی شان نمی تواند داوری کند.
از آن جــا که من شــخصاً از هیجان زدگی های ملت پرســتانه 
)ناسیونالیســتی( به دور و انســانی آزادم، جنبه های ظاهری یا به 
عبارت بهتر، جنبه های تشکیلاتی مسأله به نظرم ساده می نماید: 
دولت ها نهادهای قانون گذاری و قضایی واحدی را به منظور حل 
و فصل تمام اختلافات موجود پدید می آورند و متعهد می شــوند 
از همۀ قوانینی که مقامــات قانون گذار تصویب می کنند، پیروی 
کننــد. افزون بر این موظفند در مواقع بروز اختلاف به دادگاه های 
بین المللی متوسل شوند و تصمیمات آن ها را، بدون قید و شرط، 
اجرا کنند و اقداماتی که دادگاه برای تحقق تصمیماتش ضروری 
می داند را بــه مرحلۀ اجرا درآورند. اما ما در این جا با نخســتین 
مشکل روبه رو می شویم: دادگاه نهادی است متشکل از انسان ها. 
این نهاد هرچه قدرت کم تری در اختیار داشته باشد تا تصمیمات 
خود را به اجرا گــذارد، امکان نفوذ عوامل غیرحقوقی بیرونی در 

آن بیش تر می شود. 
ضیافتِ افلاطونچرا جنگ، ترجمۀ خسرو ناقد، نشر نی صفحۀ 23 ـ 25

راهنمای خواننده/ توماس کوکسی

ترجمۀ سیدمحمدعلی شامخی

نشر نی/ ۲۷۰ صفحه/ ۱۶۰۰۰۰ تومان
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 »نازنین« عنوان داســتان کوتاهی از فئودور داستایوفسکی، 
نویســنده شهیر روسی ا ســت که به روایت مردی بر سر جسد 
همســر جوانش که به تازگی خودکشــی کرده به نقل خاطرات 
مشترک شــان می پردازد. ظرافت های دقیــق و روانکاوانه  قلم 
داستایوفســکی دراین داســتان کوتاه بر جزییات و روابط بین 

این زوج، یکــی از شــاخص ترین و پخته ترین آثار 
اوســت؛ چنانکه ســوزان ســانتاگ نیز ایــن رمان 
کوچک را همچون هر هنــر والایی توصیف می کند 
 که خــود را در قامت یــک راز جلوه گر می ســازد.
صابر ابر در همکاری مشترکی با مهدی یزدانی خرم، 
این رمان داستایوفســکی را دســتمایه قرار داده و با 
تغییرات و اقتباسی نزدیک از آن، نمایش »امشب به 
صرف بورش و خــون« را در بلک باکس مجموعه 
باغ کتاب بــه عنوان کارگــردان و بازیگر بر صحنه 
آورده اســت تا ضمــن معرفی یکی از آثــار ادبیات 
جهان بــه مضمون مهمــی از روابط انســان ها در 
قالب یک رابطه عاطفی و زناشــویی بپردازد. نقلی 
از عشــق و خیانت و شــرم و احتــرام و همانطور 
 که از نــام اثــر برمی آیــد درامی، تراژیک اســت.
مردی 40 ســاله که مغازه گروفروشی و امانت داری 
دارد، در برخورد با یکی از مشــتریانش که دختری 
جوان و کم ســن و سالی ا ســت و وسایل کم ارزشی 
را برای گرو مــی آورد، علاقمند شــده و درمی یابد 
که با وجــود فقر و زندگی ســختی که بــا دو عمه 
خود دارد، بزرگمنش اســت. مــرد تصمیم می گیرد 
با او ازدواج کند و زندگی مشــترکی تشکیل دهند. 
بــا این حال طی زمان، فراز و نشــیب هایی که با آن 
مواجه می شوند، باعث ســردی و دورافتادگی آنان 
از همدیگر می شــود و این شروع اتفاقاتی ا ست  که 
 در نهایت به تراژدی خودکشــی زن ختم می شــود.

داستانی سوگواره با زوایای مختلف که تاکید آن اهمیت بر شرافت 
 مرد، احترام به زن و رعایت احوال او و پرهیز از خشونت است.

صابر ابر در طراحی صحنه ای دوســویه با قراردادن پیشــخوان 
جزیره ای از آشپزخانه در وسط و چینش میزهای غذاخوری دور 
تا دور صحنه، فرمی را برگزیده که در عین مونولوگ و روایت گری 
تک گویه، ارتباط مستقیم و نزدیکی با تماشاگران داشته باشد. 

اجرایی که دیگر قراردادی از پیش تعیین  شــده و متظاهر نیست 
بلکه در هر لحظه  حضور در صحنه، گفت وگویی بی واسطه توأم 
با ارتباط چشــمی و کلامی با مخاطبان برقرار می شــود و تمام 
ظرفیت توجه و تمرکز آنان را می طلبد. حتی اگر کسی موبایل یا 
 گوشی خود را چک کند توسط بازیگر به چالش کشیده می شود.
مجلســی به صرف بورش و خوراک تدارک دیده شده تا سهمی 
از رنج و خون و عشق و تنهایی به اشتراک گذاشته شود. رنج و 
سوگی که بی شک برای تماشاگران ناآشنا نیست و روایت تلخی 
 ا ســت از آنچه مکرر در اشــکال مختلف در حال وقوع است.

فاطمه نقــوی بازیگر مکمل کــه دیالوگی ندارد بــا زبان بدن، 
نگاه هــای معنــادار و وقفه ها، خدمتکاری ا ســت که در حال 
تدارک و چینش وسایل پذیرایی برای مهمان هاست اما حضور 
او در کنــار بازیگر اصلی، انتخابی دقیق از فرآیند فاصله گذاری 
ا ســت تا تاکید کارگردان روشن باشــد که درگیری احساسی، 
تنها هدف ارتباط با مخاطب نیســت بلکه دقت به تمام زوایای 

 روایت گری و اجرا، درک فضا و وضعیت کاراکتر مد نظر است.
»امشــب به صرف بورش و خــون« اجرایی ســنگین با انبوه 
ریــزه کاری  نقــش و دیالــوگ، تغییــر عواطف و ســوییچ به 
موقعیت های پارادوکســیکال، تنها از عهده بازیگری حرفه ای 
و مســلط به صحنــه برمی آید که صابر ابر بــه خوبی از پس آن 
برآمــده و بــا طنازی و مهارت ویژه خود توانســته از شــمایل 
همیشــگی نقش هایش تا حدودی فاصله بگیــرد و کاراکتری 
باورپذیــرو فضایی همگن و ســیال بســازد. کاراکتری که در 
عین صداقت با هراســی پنهان از قضاوت شــوندگان در خلسه 
 ذهنــی و روانــی خــود داســتان را نقــل می کند.
هر چند برداشــت متن از یکی از متون معتبر ادبیات 
جهان است اما به نظر می رسد، یزدانی خرم در عین 
حفظ عینا قســمت ها و اتفاقات مهم داستان اما با 
حذف بخش هایی، رسایی و حلقه های اتصال وقایع 
را از دست داده که باعث شده ربط و چگونگی پیشبرد 
داستان برای مخاطب دچار اشکال و ابهام شود. به 
عنوان مثال شرح ابتدایی راوی بر سر جسد همسرش 
در رمان، زمینــه مورد لزوم مخاطب را برای ورود به 
یک سلســله وقایع فراهم می آورد که در اجرا کاملا 
حذف شده و یا یکی از دلایلی که باعث آغاز بحران 
در رابطه این زوج است، منع مرد از کار کردن زن در 
مغازه گروفروشی ا ست چراکه او بدون در نظر گرفتن 
بهــای واقعی، گروها را به مشــتریان بازمی گردانده 
و یا تعویض می کرده اســت. اما در نمایش اشاره به 
ســکوت های طولانی بین آن دو، محدود و تاثیرات 
آن حذف شده و یا کمرنگ بودن اعترافات عاشقانه 
مرد در شــب های آخر به زن و یا عدم اشاره به وجود 
پرستار یا خدمتکار، پرداخت را مبهم نشان می دهد. 
بنابراین اگر بازنویســی مجددی از متــن با در نظر 
گرفتن ضربه های کاری تر با کلمات در متن، موسیقی 
و افکت های صوتی و با مکث و تاکید و میزانسن در 
اجرا، صورت بگیرد بدون شک اثر را به اجرایی کامل 
بدل خواهد کرد. چراکه نورپردازی و اکسسوارهای 
 صحنه به اندازه و کارآ مورد بهره قرار گرفته اســت.
نمایش »امشب به صرف بورش و خون« تنها نقل یک داستان 
تراژیک نیســت، وضعیتی بلاتکلیف و گنگی ا ست میان باور و 
ناباوری از آنچه رخ داده و راه جبرانی ندارد. دردواره و سوگواره 
مردی ا ست که منصفانه هر آنچه در سرگذت مشترکش با زنی که 
دوست می داشــته را برملا می کند اما خود را لایق چنین پایانی 

نمی داند هرچند گریزی از آن ندارد.

نگاهی به نمایش امشب به صرف بورش و خون

گزارش تئاتردر سوگ عشق از دست  رفته

بزرگانی که حرفشان بر  زمین ماند
 شهردار وقت به وعده خود وفا نکرد

لرزه بر تالار سنگلج افتاد

اسفند سال گذشته که جمعی از هنرمندان تئاتر با همراهی 
علی نصیریان در تماشاخانه ســنگلج حضور داشتند، تصور 
نمی کردنــد در فاصله کوتاهی بعــد از این دیــدار، مدیر این 
تماشاخانه از بابت امنیت آن ابراز نگرانی کند و هشدار جدی 
بدهد که جان تماشاخانه قدیمی تهران در خطر است. در این 
دیدار که اســفند ماه سال گذشته برگزار شد، بار دیگر موضوع 
گســترش تماشاخانه ســنگلج یادآوری شــد و این بار علی 
نصیریان نیز بر این موضوع تاکید کرد که واگذاری ســاختمان 
مجاور که از سال ها پیش بحث آن مطرح بوده، سرعت بگیرد. 
نصیریان حتی بر این نکته تاکید داشــت که این ساختمان به 
عنوان فضای تمرین و محلی برای اتودهای نمایشی در اختیار 

گروه های جوان تئاتر قرار بگیرد.
ســاختمانی که در مجاورت تالار سنگلج بود در روزگاری 
نه چندان دور قرار بود که به این تالار اضافه شود تا قدیمی ترین 
تماشاخانه فعال تهران هم بزرگ تر شده و هم اینکه بخشی از 
آن به موزه هنرهای نمایشی تبدیل شــود. در آن دیدار، بحث 
بر ســر چگونگی کاربری این ســاختمان بود چراکه حاضران 
تردیدی نداشــتند که این ساختمان دیر یا زود در اختیار اهالی 
تئاتر قرار می گیرد. آنان به وعده دیرپای شــهرداری دلخوش 
بودند و هرگز تصور نمی کردند در نخستین روزهای اردیبهشت 
امســال، ناگهان خواب بهاری تماشاخانه پیر تهران با صدای 

بیل و کلنگ ساخت وساز ساختمان مجاور آشفته شود.
طرح گســترش تماشــاخانه ســنگلج از دهه 90 مطرح 
شد و نامه درخواســتی با امضای حدود 400 هنرمند تئاتر به 
شهرداری تهران ارجاع داده شد تا ساختمان کناری »سنگلج« 
که یکی از ساختمان های اداره حقوقی شهرداری است، تغییر 

کاربری بدهد و به اهل تئاتر واگذار شود.
اجرای این طرح در طول یک دهــه مدام به تاخیر افتاد تا 
اینکه پریســا مقتدی، مدیر فعلی این تماشــاخانه سال 1400 
عنوان کرد که به دلیل تغییرات اعضای شــورای شــهر هنوز 
این طرح اجرایی نشده اســت. کم توجهی برخی از مدیران به 
خواســته اهل فرهنگ و هنر، امری کم سابقه نیست چنانکه 
محمدباقر قالیباف، شهردار وقت تهران که در دوران حضور 
خود در شهرداری، رقابتی ظریف با وزارت ارشاد داشت بعد 
از دریافت نامه درخواســت بزرگان تئاتــر همچون عزت الله 
انتظامی، داود رشــیدی، جمشــید مشــایخی، محمدعلی 
کشــاورز، جعفر والی و... دستور واگذاری ساختمان مجاور 
را به تماشاخانه سنگلج صادر کرد و حتی اعتبار آن نیز مصوب 
شــد اما اجرای این طرح مدام به تعویق افتــاد تا اینکه اخیرا 
ناگهان بحث ساخت وســاز ســاختمان مجاور، مطرح شد. 
بی اعتنایی به درخواســت جامعه هنری و بزرگان هنر کشور، 
یک بحث اســت و ساخت وســاز غیراصولی این ساختمان، 

بحثی دیگر که جنبه قانونی دارد.
از آنجاکه تماشاخانه ســنگلج جزو فهرست میراث ثبت 
شده است به عنوان مجموعه ای با حریم در نظر گرفته می شود 
و ساخت وســاز در مجاورت آن غیرقانونی است چراکه به این 

بنا ضربه وارد می شود. 
حالا شــهرداری تهران نه تنها به خواســته بــزرگان هنر 
کشــورمان بی اعتنایی کرده بلکه مشــغول ساخت وســازی 
غیراصولــی و غیرقانونی در مجاورت یکی از مهم ترین اماکن 
فرهنگی و ملی کشــورمان اســت و انتظار می رود، مسئولان 

وزارت میراث فرهنگی زودتر وارد عمل شوند. 
همه اینهــا را اضافه کنید به اینکه علــی نصیریان چندی 
پیش در دیدار با ابراهیم رییســی از دغدغه هــای اهالی هنر 
به خصــوص جوانان گفت و از رییس جمهور خواســت این 
دغدغه هــا را جدی بگیرد. اما هنوز در حالی که کمی بیش از 
یک ماه از این دیدار گذشته، لرزه به اندام تماشاخانه ای افتاده 
که هنرمندانــی چون علی نصیریان، مرحوم داود رشــیدی و 
عزت الله انتظامی بســیاری از نمایش  های ماندگار ایران را در 

این سالن روی صحنه بردند.

نیلوفر ثانی
منتقد
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دیدگاه: تحلیل اقتصادی

برآوردهای صندوق بین المللی پول نشــان می دهد در ســال 
1403 رشــد اقتصاد ایران به 3.24 درصد برســد. طبق این 
پیش بینی، این شاخص در ســال 2025 به 2.74 درصد و در 
نهایت در ســال 2026 به 2.44 درصد خواهد رسید. بنابراین 
برآورد بانک جهانی این است که در 3 سال آینده، ایران شاهد 
یک روند نزولی در رشــد اقتصادی باشد به طوری که سطح 

این شاخص در سه سال آینده به کمتر از 2.5 درصد برسد.

بورس تهران بعد از ظهر روز شنبه با اعلام خریداران دو باشگاه 
اســتقلال و پرســپولیس همراه بود. 6 بانکی که 85 درصد از 
سهام باشگاه پرسپولیس تهران را مالک شدند؛ روز یک شنبه با 
کاهش ارزش سهام خود مواجه شدند. بانک شهر که با تملک 
30 درصدی بیشترین میزان مالکیت پرسپولیس را به دست آورد؛ 
دیروز با خروج جریان پول حقیقی از سهام خود، در کنار ریزش 

32 صدم درصدی قیمت پایانی سهام وشهر مواجه بود.

مرکز آمار ایران در جدیدترین گزارش خود اقدام به انتشــار تورم 
ماهانه فروردین 1403 کرده است. در فروردین امسال، تورم ماهانه 
مناطق شــهری با افزایش 0.5 واحد درصــدی به 2.5 درصد 
رسیده است. این بدان معناســت که قیمت یک سبد یکسان و 
متنوع از اقلام خوراکی و غیرخوراکی 2.5 درصد بیشتر از سطح 
عمومی قیمت آن در اسفند 1402 بوده است. این نرخ در مناطق 
روستایی با 1.3 واحد درصد افزایش به 3.1 درصد رسیده است.

تورم ماهانهنزولیپیش بینی رشد

آیا شوک ها دور شدند؟
بررسی بازار سهام در روزهایی که گذشت

معاملات بورس روز سه شنبه در آرامش دنبال شد. کسی 
نمی داند این آرامش موقتی اســت یا شروع یک دوره مثبت 
در بازار ســهام. دیروز در حالی که بــازار از ابتدای هفته در 
مسیر صعودی حرکت بود؛ در جریان داد و ستدهای امروز 

متوقف شد.
در نتیجه سطح عمومی قیمت سهام تا حدودی کاهش 
یافت. شاخص کل این بازار در پایان معاملات روز سه شنبه 
کاهش 0.58 درصدی یافت اما نماگرهای هموزن بورس و 

فرابورس هر دو با سبزپوشی کار خود را پایان دادند. 
دیروز شاهد رشــد نمادهای کوچک تر بودیم. شاخص 
کل در روز جاری توانست کانال 3.3 میلیون واحد را حفظ 
کند. بنابراین باید دید در روزهای آینده آیا بازار می تواند این 

کانال حساس را حفظ کند و وارد مدار صعودی شود. 
بازار سهام در چهارمین روز معاملاتی هفته با ورود پول 
و افزایش ارزش معاملات خرد روبه رو شــد. بورس به طور 
تاریخی در نخســتین ماه   های سال روندی صعودی و مثبت 
را تجربه کرده اما چه شده که امسال این فضا در بورس دیده 
نمی شود؟ جز مســاله تنش   های سیاسی- امنیتی در منطقه 
به نظر می رســد دست   کم 8 عامل بر رونق گرفتن بورس اثر 

مستقیم و مثبت دارد.
ثبات اقتصاد کلان و کاهش تورم، اصلاح سیاست ارزی 
و حرکت به ســمت تک نرخی کردن ارز، توســعه ابزارهای 
مالی، مشتقه و...، بهبود فرآیندهای گزارشگری شرکت ها 
و مکانیسم   های افشــای اطلاعات در شرکت های بورسی، 
اصلاح مدل تنظیم   گری بازار سهام، بهبود کیفیت حکمرانی 
مالی در کشــور به  ویژه از زاویه شفافیت و پیش بینی   پذیری، 
حرکت به سمت خصوصی   سازی و کاهش مداخلات دولت 
در اقتصاد در کنار اصلاح سیاســت   های تجاری )صادرات 
و واردات( همــه در زمــره مهم ترین روندهایی هســتند که 
می   توانند با تغییر نظام انگیزش اقتصاد ایران، سرمایه گذاران 

خرد و کلان را به حضور در بازار سرمایه تشویق کنند. 
بدیهی است بازگشت اعتماد سرمایه گذاران هدفی است 
که همه سیاست   های مورد اشاره باید با لحاظ آن طراحی و 
اجرا شوند. روز گذشته بعد از چند روز پر جنب و جوش در 
بورس شــاهد کاهش عطش در این بازار بودیم. در جریان 
شناسایی سود توسط نوســان گیران و انتظار برای رفع چند 
ابهام بازار سرمایه سه شــنبه متعادلی را پشت سر گذاشت. 
در این خصوص دو نگاه متفاوت در بین تحلیل گران نسبت 
به ادامه مسیر بازار ســرمایه وجود دارد اما کفه خوشبین ها 
سنگین تر است و با فرض افزایش قیمت دلار نیما و از طرفی 
اصلاح بند س تبصره 6 قانون بودجه 1403 بازار ســهام در 

صدد جبران عقب ماندگی خود از سایر بازارها برمی آید.

 Wبورس چشم انتظار سه اتفاق
یکی از این اتفاقات بحث بنیادی شــرکت ها و انتشــار 
گزارش های 12 ماهه است. بحث بعدی نگاه بازار به تابلوی 
معاملات دلار در مرکز مبادلات ارز است، این نرخ هم اکنون 
به 41 هزار تومان رســیده و بازار منتظر اســت تا ببیند این 
رشد ادامه دار هست یا خیر که در صورت ادامه دار بودن این 
روند شــرایط بازار بهبود خواهد یافت. کف بازار بسته شده 
و برای رشــد نیازمند سوخت رشــد دلار نیماست در کنار 
آن موضوع بند س تبصره 6 مطرح اســت، موضوعی که به 
مجلس کشــیده شــده و در حال حاضر احتمال اصلاح آن 
وجود دارد. این بند که در رابطه با ســقف مالیاتی اشخاص 
حقیقی و حقوقی است، موضوعی است که نگرانی جدیدی 
به فعالان اقتصادی تزریق کرد و اثر آن می تواند در بازار اولیه 
و ثانویه منفی باشــد. با این وجود دوشنبه خبر مثبتی مبنی 
بر اینکه یک فوریت اصلاح این بند تصویب شــده، آمد که 
باید دید این موضوع به کجا می رســد. اگر این بند اجرا شود 
حدود 70 همت فقط از سود شرکت های بورسی کم می شود 
که اکثریت این شرکت ها به صندوق های بازنشستگی متعلق 
هســتند و کمبود منابع این صندوق ها بــه دولت برمی گردد 
یعنی با این تصمیم در نهایــت اتفاقی به نفع دولت نخواهد 
افتاد، حال باید دید  این مصوبه اصلاح خواهد شد یا خیر. 
قیمت های جهانی و فلزات رشــد نیز خوبی داشتند و روز 
گذشته هم مشــاهده کردیم که نمادهای مرتبط صف خرید 
بودند. این موضــوع هم نکته مثبتی در بازار دیروز بود و اگر 
مشــکل دلار حل شود حتما شــاهد اقبال خوبی به صنایع 

مرتبط با فلزات جهانی خواهیم بود.
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مهتاب شهریاری
خبرنگار سازندگی

طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی با هدف محدود کردن 
ســوداگری، افزایش کارایی اقتصــادی در مجلس اعلام وصول 
شد. این طرح بعد از تصویب در صحن مجلس، برای بررسی از 
حیث مغایرت با قانون اساسی و شرع به شورای نگهبان ارسال 
شد. شورای نگهبان نیز نظرات خود را درباره طرح مذکور اعلام 

کرد و این طرح را دارای ایرادها و ابهاماتی دانست.
به گــزارش مرکز پژوهش هــای مجلس، این طــرح قانون 
پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مودیان و قانون مالیات های 

مستقیم را تحت تاثیر قرار می دهد.
محمدباقر قالیباف در جریان بررسی ایرادات شورای نگهبان 
به طرح »مالیات بر سوداگری و سفته بازی« و در پاسخ به تذکر 
محسن زنگنه، نماینده تربت حیدریه در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: قبلا به اشتباه گفته می شد که مالیات بر سوداگری 
به دنبال گرفتن مالیات از 90 درصد مردم اســت حال اینکه این 

مالیات سوداگران را دنبال می کند.
برخی معتقدند، بازار مســکن گرفتار عارضه سوداگری شده 
و برخی معتقدند چنین گزاره ای درســت نیست. هرچه هست، 
بی ثباتــی در بازارهای مالی بر ترکیب دارایی افراد اثر می گذارد و 
آنها را وادار به سرمایه گذاری در بازار مسکن می کند. موضوعی 
که برخی به آن رفتارهای سوداگرایانه می گویند و برخی معتقدند، 
انتخاب مســکن به عنوان یک دارایی بیشتر از هر چیز به خاطر 
اطمینان بخشــی از بازدهی آن در مقایســه با سایر دارایی ها بوده 
هرچند، نوپا بودن بازارهای مالی و نوســان شدید قیمتی در آنها 

و دانش محور بودن بازار مالی نیز در انتخاب افراد موثر است.
بازار مســکن یکی از بزرگ ترین بازارهاســت که تحت تأثیر 
عوامــل مختلفی قرار می گیرد. عواملی ماننــد نرخ بهره، تورم، 
درآمــد مردم، تغییــرات جمعیتی، تغییرات قوانیــن و مقررات، 
تغییرات در بازار ســرمایه و سیاست های دولتی می توانند بر این 
بــازار تأثیر بگذارند. به عنوان مثــال، افزایش نرخ بهره می تواند 
باعث کاهش تقاضا برای خرید مسکن شود، در حالی که کاهش 
نرخ بهره می تواند باعث افزایش تقاضا و قیمت مســکن شود. 
همچنین تورم می تواند باعث افزایش قیمت مسکن شود و درآمد 
مردم نیز می تواند بر توانایی آن ها در خرید مســکن تأثیر بگذارد. 
در نهایت، تغییرات در قوانین و مقررات می تواند باعث تغییرات 
در بازار مسکن شود، به عنوان مثال، تغییرات در مالیات مسکن 

می تواند باعث کاهش یا افزایش تقاضا و قیمت مسکن شود. 
محمود اولاد، پژوهشگر اقتصاد مسکن، پدیده سوداگری در 

بخش مسکن را در چند بعد  تحلیل کرده است:
حضور متقاضیانی که به دنبال کسب سود از فرصت های  پیش آمده هستند. خرید با قیمت پایین تر از قیمت بازار 1
به دلایلی چون نیاز شــدید مالی فروشــنده و فــروش در زمان 
مناسب و با دوره انتظار قابل قبول با قیمتی معادل یا حتی اندکی 
بالاتر از قیمت بازار با اســتفاده از اطلاعات نامتقارن. این نوع 
فعالیت ســوداگرانه، نقدشوندگی در بازار مســکن را به شدت 
افزایش می دهد و باعث کارایی بیشتر بازار می شود. در واقع در 
این حالت، سوداگر از محل کاهش هزینه مبادلاتی )جست وجو 
و انطباق و مدت زمان انتظار برای انطباق عرضه و تقاضا( کسب 
سود می کند. دوره انتظار برای فروش به قیمت بازار را برای کسی 
که نیاز به منابع مالی دارد، کاهش داده و خود به جای آن فرد این 
دوره انتظار را تحمل می کند. حضور و وجود این نوع فعالیت در 
بازار مســکن به ویژه در زمان هایی که رکود شدید در بازار وجود 

دارد، ضروری است و تحرک بازار مسکن را بیشتر می کند.
سوداگران مالی یا نوسان گیرها: این گروه در بین انواع  بازارهــای مالــی بــه دنبــال فرصت های ســودآور و 2
نوســان گیری هســتند. در واقع، همان گروهی هستند که کینز 
تقاضای آنها برای پول را تقاضای ســفته بازی نامید. سوداگران 
مالی، مدام بازارهای مختلف را رصد می کنند و با انتقال منابع از 
بــازاری با ســودآوری انتظــاری پائین به بازاری با ســودآوری 
انتظاری بالا، آربیتراژ می کنند و باعث نزدیک شــدن سودآوری 
بازارها می شوند. البته اینجا چند نکته مهم وجود دارد که باعث 
تفاوت در ســودآوری بازارها به رغم این نوع سوداگری می شود. 
تفــاوت در نقدشــوندگی بازارها، تفاوت در ریســک بازارها و 
تفــاوت در مقیاس بازارهــا. در واقع، تفاوتی کــه بازاری مثل 
مســکن با بازارهای مالی دارد، این اســت که اولا نقدشوندگی 
بسیار کمتری دارد، دوما مقیاس حضور در آن بسیار متفاوت از 
بازارهای مالی است. اگر در بازار مالی با هر مقدار سرمایه اولیه 
بتوان حضور داشت، در بازار مسکن اینگونه نیست )مگر اینکه از 
طریق صندوق های سرمایه گذاری مســکن که باز در بازارهای 
مالی می گنجد تا بازار مسکن(. هرچند، ریسک این بازار نسبت 
به بازارهای دیگر بسیار کمتر است. این تفاوت ماهوی در بازار 
مسکن به ویژه خصلت نقدشوندگی بسیار پایین، حضور این نوع 
فعالان در این بازار را به شــدت محدود می کند. بنابراین بسیار 
بعید است، سوداگرانی این چنین که تصمیمات آنها در دوره های 
زمانی کوتاه مدت و بسیار کوتاه مدت )بعضا در حد چند ساعت 
یا چنــد روز( انجــام می شــود، در گزینه های جســت وجوی 
فرصت های ســودآور، این بازار را مدنظر قــرار دهند. این بدین 
معنی نیســت که اصلا وجود ندارد بلکه بدین معنی اســت که 

نمی تواند در مقیاسی باشد که مؤثر در بازار باشد.
سوداگران یا ســرمایه گذاران با نگاه بلندمدت: این  گروه کسانی هستند که تمایل به سرمایه گذاری بلندمدت 3
دارند. در واقع برخلاف گروه دوم، به دنبال فرصتهای کوتاه مدت 
و یا بــه اصطلاح نوســان گیــری از بازارها نیســتند. این نوع 
ســرمایه گذاران، عموما در شرایط با ثبات اقتصادی و در فضای 
کسب وکار مساعد، ترجیح می دهند که در فعالیت های تولیدی و 
خدماتی سودآور سرمایه گذاری کنند. حتی این نوع سرمایه گذاران 
در چنین شرایطی ترجیح می دهند، مسکن اجاره ای داشته باشند 
و منابــع لازم بــرای تملک مســکن را در بــازار حقیقی تولید 
ســرمایه گذاری کنند. )اگر بــه بالا بودن نرخ اجاره نشــینی در 
دهک های 9 و 10 در ســال های گذشــته توجــه بفرمایید، این 
موضوع کاملا قابل ملاحظه است.( اما زمانی که ثبات اقتصادی 
وجود ندارد و فضای کســب وکار نامساعد است و ریسک های 
فعالیت های اقتصادی بســیار بالاست، آنها ترجیح می دهند در 
بازاری چون بازار مسکن که ریسک کمتری دارد، سرمایه گذاری 
کنند. توجه بفرمایید که این گروه ممکن است در بازار مالی هم 
ســرمایه گذاری کنند اما چون دنبال نوســان گیری نیســتند و 
سرمایه گذاری بلندمدت را مدنظر دارند، در شرایطی که بازدهی 
عمومی بازار مالی پائین و پر ریســک است، ترجیح می دهند در 
بازار مسکن و املاک ســرمایه گذاری کنند. سرمایه گذاری این 
گروه، چنانچه به خالی نگه داشتن مسکن بینجامد، محل مساله 
است در غیر این صورت یعنی اگر واحد خریداری شده را اجاره 
دهند، هیچ مشکلی نخواهد داشت. اما خالی نگه داشتن این نوع 
واحدهای مسکونی می تواند در بخش مسکن مساله ایجاد کند. 
با این حال، چند نکته در این خصوص وجود دارد: اول اینکه این 
گروه به دلیل فضای نامساعد کسب وکار و عدم ثبات اقتصادی و 
ریسک های بالای بخش حقیقی به این بازار پناه آورده است و تا 
زمانی که آن مساله حل نشود، هر راهکاری محکوم به شکست 

اســت. دوم اینکه خالی نگه داشتن یا عدم استفاده از سرمایه به 
دلیل اصطکاک در بازار اجاره و ریســک هایی اســت که در آن 

وجود دارد.
با توجه به مباحثی که مطرح شد، سوال این است که با پدیده 

سوداگری در بازار مسکن چگونه باید برخورد کرد.
برخی معتقدند؛ راه حل های درون بخشی برای حل این مساله 
ره به جایی نخواهد برد و بلکه مســاله را به مسائل دیگری تغییر 
خواهد داد. اخذ مالیــات از خانه های خالی، مالیات بر عایدی 
سرمایه یا هر نوع مالیات دیگری با این هدف، در نبود راه حل هایی 
برای بهبود فضای سرمایه گذاری و ثبات اقتصادی، ممکن است 
به فرار سرمایه از کشور بینجامد چراکه پناه آوردندگان به بخش 
مســکن از عدم ثبات اقتصادی و ریســک های بالای تولید با 
مالیات به آن بخش های پرریســک و بی ثبات برنمی گردند بلکه 

ترجیح می دهند، سرمایه خود را از کشور خارج کنند.
اقتصاددانــان معتقدنــد در دنیــا سیاســتی در زمینه هدف 
تنظیم گری قیمت برای مالیات هــا وجود ندارد. انواع مالیات ها 
بر مســکن و املاک در کشــورهای مختلف کــه اتفاقا از نوع 
مالیات های محلی هستند تا مالیات های سراسری، اهدافی چون 
کنترل اثــرات بیرونی. به طور مثال می توان به موضوع جلوگیری 
از رها شــدن واحدهای مســکونی قدیمــی بافت های مرکزی 
شهر که هزینه بازســازی آنها بالاست، اشاره کرد. یا جلوگیری 
از رهاشدگی زمین های ساخته نشده در داخل محلات و تبدیل 
به فضاهای ناامن و رها شــده که بــرای اهداف دیگری صورت 

می گیرند نه برای تنظیم قیمت مسکن. 
حتی هدایت ســرمایه ها در بین بازارهای مختلف نیز توسط 
مالیــات در ادبیــات اقتصــادی جایی ندارد. کاهش ریســک 
بازارهای سرمایه گذاری حقیقی و ایجاد ثبات اقتصادی و یارانه 
بیشتر رایج اســت تا مالیات بر بخش هایی که نرخ های بازدهی 

بیشتری دارند.
در نهایت اینکه، اگر ســوداگران در بازار مسکن مهم و  اثرگذار هســتند، چرا در دو ســال گذشته رکود تورمی 4
شدید در این بخش وجود داشته است؟ چرا به رغم اینکه بازدهی 
این بازار نســبت به بازارهای دیگر بیشتر بوده، حجم معاملات 
که زمانی به 12 تا 14 هزار معامله در ماه رسیده بود به کمتر از 3 
هزار معامله در ماه رســیده اســت؟ اگر چنین تقاضایی در این 
بخش وجود دارد، چگونه اســت که باعث رونق تولید مسکن 
نشده اســت؟ اگر این حجم مؤثر از تقاضای سوداگرانه در این 
بــازار وجود دارد و بپذیریم که خریداران ســوداگر، واحدهای 
مســکونی را خریده و فعلا به دلیل اینکه در بازارهای موازی، 
نرخهای بازدهی پائین تر اســت، نگه داشته اند، در این صورت، 
تــورم این بخش چگونه قابل توجیه اســت چون ارزش دارایی 
افراد از نظر حقیقــی تفاوتی نمی کند، فردی که یک واحد 100 
متری دارد همان یک واحد 100 متری را دارد. اگر با قیمت چند 
برابر قبل بفروشــد با قیمت قبل دوباره همان واحد را نمیتواند 
بخــرد و در بهترین حالت بایــد همان مبلغی کــه فروخته را 
بپــردازد. بنابراین، این تورم هیچ تأثیری در ارزش دارایی فرد در 
داخل بخش ندارد. در بین بازارها هم، ریســک نگهداری اگر 
تعداد این نوع متقاضیان بسیار بالا و مؤثر در بازار باشد به شدت 
بالاســت چون اگر رونقی در بازار مــوازی رخ دهد، همه این 
ســوداگران فروشــنده خواهند بود و عرضه افزایش و قیمت ها 
کاهش خواهد یافت و متضرر خواهند شد. با این اوصاف و با 
توجه به اینکه از خانه های خالی هم چیزی عاید نشــد، وجود 
این حجم تقاضای سوداگری از نوع سوم که مؤثر در بازار مسکن 
باشــد به نظر می رســد، منتفی اســت. راه حل مساله مسکن 

سال هاست که دیگر درون بخش مسکن نیست.

آیا بازار مسکن گرفتار پدیده سوداگری است؟

سودای سود
محمود صنعتی

تحلیلگر اقتصاد 
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منظور از کارهــای بی قاعده مســئولان،  رفتارهای تند با 
بی حجابی زنان تعبیر شد. هر چند که این اظهار نظر با واکنش 
تند حسین شریعتمداری،  مدیر مسئول روزنامه کیهان روبه رو 
شــد و گفت که؛  رهبری ســخنگو ندارد،  شما از چه موضعی 
دفاع کردیــد؟ بعــد از آن روزنامه جوان در انتقاد از حســین 
شــریعتمداری نوشت: »کســانی که بر طبل دوقطبی »آقا و 
دفتر آقا« می کوبند، اعتبارزدایی از مواضع غیررسمی رهبری را 

همپای اعتبارزدایی از دفتر رهبری پیش می برند.«
همچنین جلال محمودزاده،  نماینده مهاباد در مجلس هم 
روز یک شــنبه هفته جاری در تذکر کتبــی به احمد وحیدی، 
وزیر کشور نوشــت: »اخیراً شاهد برخورد های غیرمتعارف و 
غیرقانونی افرادی تحت عنوان حجاب بان یا گشــت ارشاد در 
قالب طرح نور با بانوان و دختران دانشــجو در ســطح کشور 
هســتیم که این امر باعث درگیری هایی بین مامورین گشــت 

امنیت اخلاقی با بانوان در خیابان ها شده است.«  
او با انتقاد از این رفتارها از وزیر کشــور پرسیده است: »تا 
کی می خواهید به این شــیوه نادرست برخورد با مقوله حجاب 

ادامه دهید؟«
 علیرضا بیگــی، نماینــده تبریز هم در مصاحبه با ســایت 
انتخاب گفتــه بود که این طرح جــواب نمی دهد و مجلس از 

اجرای این طرح مطلع نبوده است.

 Wمسئولیت کامل با دولت است
برخوردهــای جدی با کشــف حجاب در حالــی وارد فاز 
جدیدی شده که تا پیش از آن دولت سعی داشت تا  مسئولیت 

راه اندازی مجدد گشت های ارشاد را نپذیرد. 
چند روز پیش در پــی بالا گرفتن انتقادها از حضور دوباره 
نیروهای موسوم به گشت ارشاد امیرحسین بانکی پور، نماینده 
اصفهــان در مجلس شــورای اسلامی گفت که »مســئولیت 

ون های گشت ارشاد با نیروی انتظامی است«.
بانکی پور در پاســخ به پرسش خبرنگار شرق مبنی بر اینکه 
چرا در یک ســال و چند ماه اخیر خبری از گشــت ارشاد در 
خیابان ها نبود، اظهار کرد: »وظیفه فراجا طبق قانون قبل این 

بوده که با جرائم مشهود برخورد کند.«
با این حال ســال گذشته با افشا شدن نامه احمد وحیدی،  
وزیر کشور درباره راه اندازی گروه هایی موسوم به حجاب بان و 
امســال  با افشاگری دبیر ســتاد امر به معروف و نهی از منکر 
و همچنین اشــاره تلویحی،  اژه ای برای راه اندازی گشت های 
ارشاد،  در نهایت از شــواهد امر اینطور برمی آید که مسئولیت 
همه آنچه بعــد از برخورد های خــارج از قاعده با بی حجابی 

صورت گیرد،  تماما با دولت است. 
کردی،  دبیر ستاد امر به معروف و  محمدحســین طاهری آ
نهی از منکر گفته که؛  »اردیبهشــت ماه 1402 به دستور رئیس 
جمهور، ستاد عفاف و حجاب به ریاست احمد وحیدی، وزیر 
کشور تشــکیل شد و ســتاد امر به معروف و نهی از منکر در 
کنار دیگر نهاد ها یکی از اعضای این ستاد است. مسؤلیت های 
ستاد ما در حوزه حجاب بعد از تأسیس ستاد عفاف و حجاب 

به این نهاد واگذار شد.«
 پاییز سال گذشته هم روزنامه »اعتماد« در شماره 5 آذر ماه 
خود در مطلبی نوشــته بود: »زمینه فعالیت های حجاب بان ها 
مبتنی بر بخشــنامه ای است که وزارت کشــور در خرداد ماه 
ابلاغ کرده اســت.« ســند منتشر شــده مربوط به بخشنامه 
وزارت کشــور درباره برخورد با »بی حجابی« بود. دادستانی 
تهــران پنجم آذر ماه به دلیل انتشــار »ســند محرمانه« علیه 

روزنامــه »اعتماد« اعلام جرم کرد و بر همین اســاس در این 
زمینه پرونده قضایی علیه این روزنامه تشکیل شد. پرونده ای 
که بعدها دادگاه مطبوعات در دی ماه سال گذشته این روزنامه 
را به دلیل انتشار نامه »محرمانه« وزارت کشور با تیتر »پشت 

پرده حجاب بان ها« مجرم شناخت.
انتشار این نامه از آن جهت مهم بود که وزیر کشور در انتقاد 
از حضور »حجاب بان ها« در سطح شهر و ایستگاه های مترو 
گفته بود »ما مجوز خاصی برای این کار ندادیم. در واقع تحت 
عنوان امر به معروف و نهــی از منکر ظاهرا گروه های مردمی 

اقدام می کنند و کارشان در این چارچوب است.«

 W کی بود کی بود،  من نبودم
اما یکی از مهم ترین اظهار نظرها درباره »طرح نور«  نیروی 
انتظامی از سوی غلامحسین محسنی اژه ای،  رئیس قوه قضاییه 
مطرح شــد که در آن به مسئولیت دولت در ماجرای راه اندازی 
گشت های ارشاد اشــاره کرد. غلامحسین محســنی اژه ای، 
رییس قوه قضاییه درخصوص اجرای طرح موســوم به »نور« 
گفت: »سال قبل در جلسه مشترک بنده با رئیس جمهور تاکید 
شــد که نمی شود، مقوله حجاب را رها کرد و از فراجا خواسته 
شــد به میدان بیاید.« او اضافه کرد: »اکنون می توانیم خود را 

کنار بکشیم و بگوییم »کی بود کی بود، من نبودم؟«
او که در جلســه شــورای عالی قوه قضائیه حضور داشت 
درباره مقابله با بی حجابی گفت که: »اگر پلیس به کسی تذکر 
داد و او تمرد کرد یا به پلیس تعرض کرد با متخلف طبق قانون 
برخورد می کنیم.« محسنی اژه ای گفت که تمرد از تذکر پلیس 
یا تعرض به پلیس خلاف قانون است و با آن برخورد می شود.

رئیس قوه قضاییه همچنین چند روز پیش هم گفته بود که 
»درباره قضیه عفاف و حجاب قطعا ما نمی خواهیم هر فردِ کم 

توجه به قوانین در کف خیابان را کیفر کنیم.«
اژه ای گفتــه بود کــه »با هنجارشــکنان باید بــا تدبیر و 
هماهنگی و همکاری عمل شود« اما در عین حال تاکید کرده 
که دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی »عناصری را که به صورت 
سازمان یافته مبادرت به هنجارشکنی می کنند« شناسایی کنند.

 W خلف وعده رئیسی؟
همزمــان با روایات متعــدد درباره دســتور دهنده  اجرای 
»طرح نور« نیروی انتظامی و اســتقرار دوباره گشــت ارشاد،  
ویدئویی از گفت وگوی قدیمیِ ابراهیم رئیسی در زمان انتخابات 

ریاست جمهوری در فضای مجازی وایرال شده است.
رئیسی در ویدئوی مذکور می گوید: »ما در رابطه با حجاب 
در شورای عالی انقلاب فرهنگی یک مصوبه داریم که 22 بند 
برای 22 دستگاه کشــور دارد، اجرای این قضیه اگر به وزارت 
کشــور محول شــد، خطاســت. من معتقدم باید اجرای این 

آیین نامه را به وزارت ارشاد واگذار کرد.«  
او ادامــه داده که؛  » اگر حجاب را مســاله فرهنگی در نظر 
گرفتیم و به ارشــاد اسلامی و دســتگاه های فرهنگ ســاز و 
الگوســاز در جامعه واگذار کردیم. نوبــت اقدامات انتظامی 
خیلی دور می رســد و به کســانی مربوط می شود که خیلی در 
جامعه هنجارشــکنی می کنند که در این مورد هم قانون وجود 

دارد.«  
با این حال او در آخرین اظهاراتش در جلســه هیات دولت 
باز هم اشــاره  مستقیمی به »  طرح نور«  و مسئولیت »  فراجا«  
نکرد و گفت » از همه بخش های فرهنگی، اجتماعی، انتظامی 
و قضایی کشــور که به موجب قانون مصوب شــورای عالی 

انقلاب فرهنگی دارای وظایفی در این زمینه هستند، خواست 
عمل به وظایف محوله را مطابق آنچه در این قانون قطعی شده 

است، مورد توجه قرار دهند.«  
روزنامــه ایران وابســته به دولت نیز در ســرمقاله روز یکم 
اردیبهشــت ماه  نوشــت که رئیســی نیز موافق برخوردهای 
تند نیســت. در این مطلب آمده که؛ » خبر تأیید شــده حاکی 
اســت که در هفته گذشــته، رئیس جمهور نیز در پی دریافت 
گزارش هایی از برخی برخوردهای نامناسب، تذکرهای مؤکدی 
به دست اندرکاران این امر داده و تأکید کرده است هر گونه اقدام 

در این زمینه باید کاملًا در مدار قانون باشد.«
ســپهر خلجی،  رئیس شــورای اطلاع رســانی دولت نیز 
همزمان در شبکه اجتماعی ایکس نوشت؛  » مسئولیت پذیری 
فراجا در صدور اطلاعیه و پذیرش مراقبت بیشــتر، نشان داد 
مخاطب تذکر رهبر عزیز انقلاب کجا بود. رییس جمهور نیز 
در همین مدت در چند نوبت به مسئولان امر همین تذکر را داده 
بودند. البته موضع دولت در این چند روز با توجه به توصیه ها و 
تبعیت از تدابیر عالی نظام در حفظ آرامش و انسجام، سکوت 

بود.«  
البته در ســرمقاله روزنامه ایران و توئیت سپهر خلجی  هر 
چند نسبت به رفتارهای تند واکنش نشان داده شد اما دولتی ها 
انتساب دستور اجرای » طرح نور«  و »  گشت ارشاد«  به رئیس 

جمهور را تکذیب نکردند. 
 W رفت و آمد یک لایحه پنهانی

هشدار و برخورد اخیر پلیس به زنان و دخترانی که حجاب 
ندارند در حالی اســت که هنوز لایحه »حجاب و عفاف« در 
مجلس به سرانجام نرسیده است. پس از ابلاغ لایحه 9 ماده ای 
قوه قضائیه، دولت نیز به آن 6 ماده افزود و آن را راهی مجلس 
یازدهــم کرد. مجلس این لایحــه را حجیم تر کــرد و آن را از 
15 مــاده به 70 ماده افزایش داد. به ایــن ترتیب برای ناقضان 
»بی حجابی« مجازات هایی از بازداشت تا جریمه نقدی در نظر 

گرفته و در برخی اماکن نیز تفکیک جنسیتی قائل شد.
لایحه تازه همچنین بر اعمال گســترده تر تفکیک جنسیتی 
در دانشــگاه ها، ادارات، پارک هــا و حتــی در بخش درمان 

بیمارستان ها تاکید کرد.
اما شورای نگهبان لایحه ارســالی مجلس را دو بار دارای 
ابهاماتی تشخیص داد و آن را تایید نکرد. بار اول آبان ماه سال 
گذشــته آن را برای بررسی و رفع ایرادات به مجلس بازگرداند. 
در ارسال مجدد لایحه به شورای نگهبان، بار دیگر این شورا بر 

عدم رفع ابهامات پا فشاری کرد.
هادی طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان در این رابطه 
گفت: »برخی ایرادات و ابهامات وارده به این لایحه پابرجاست 
و بــه همین خاطر بار دیگر لایحه را بــرای اصلاح موارد باقی 

مانده به مجلس ارجاع دادیم.«
» هر زمان که مجلس همین ایرادات و ابهامات باقی مانده 
را اصلاح کند ما نیز لایحه اصلاح  شده را مجدداً بررسی و نظر 

نهایی شورای نگهبان را اعلام خواهیم کرد.«
شورای نگهبان جزئیات زیادی از ایرادتش عنوان نکرد اما 
گفت که از نظر این شــورا ، مهم ترین ایراد قانونی در ماده 2 این 
مصوبه بود که وظیفه »تدبیر و پیش بینی ســازوکار لازم« را بر 
عهده وزارت کشــور قرار داده و این ممکن است با وظایف و 
مسئولیت های دســتگاه های دیگر تداخل پیدا کند. علاوه بر 
این به نظر شــورای نگهبان، تعریف »بی عفتی« که مشــمول 
مجازات اســت نه در ایــن مصوبه و نــه در قوانین موضوعه 

مشخص نیست. 

حامیان گشت ارشاد

 
گزارش: خبر

دومین جلسه رسیدگی به اتهامات امیرحسین مقصودلو ملقب 
به »تتلو« به ریاست قاضی افشــاری در شعبه 26 دادگاه انقلاب 
اسلامی با حضور مستشار دادگاه، وکیل متهم و نماینده دادستان 
برگزار شد. او در این دادگاه با لباس های نامرتب و البته سر و ریش 
تراشــیده و با ظاهر متفاوت تر از دادگاه اولش حضور پیدا کرد. در 
این جلســه بعد از قرائت اتهامات تتلو متهم در جایگاه دفاع قرار 
گرفت .قاضی خطاب به متهم گفت: قبول دارید رفتار هایی داشتید 
که خلاف ادب و شأن انسانی بوده است؟  متهم گفت: بله در خیلی 
موارد این طور بوده است.  متهم در پاسخ به اتهامش درباره تبلیغ 
قمار و شــرط بندی مدعی شد: صاحب سایت شرط بندی نبودم. 
صاحبان سایت شــرط بندی مشخص هستند. من فقط تبلیغش 
می کــردم. مقصودلو ادامه داد: در آن زمان برای بنده اعلان پلیس 
اینترپل صادر شده بود و دســتگیرم کردند. پس از دستگیری در 
ترکیه با کمک گردانندگان اصلی ســایت شــرط بندی و قمار آزاد 
شــدم و برایم ویلایی خریداری کردند. متهم درباره اقداماتش در 
فضای مجازی در اغتشاشات ســال 1401 گفت: در آن بازه یکی 
از بازیگران زن کشور که اکنون ساکن ترکیه است، من را تحریک 
کرد تا آهنگی درست کنم. البته بعد ها متوجه اشتباهم شده و این 
آهنگ را پاک کردم. در بخش دیگری از جلسه دادگاه به اقدامات 
متهم در تولید و انتشار کلیپ های مستهجن و غیراخلاقی پرداخته 
شــد.  متهم مقصودلو در پایان این جلسه دادگاه گفت: بابت همه 
اشتباهاتم عذرخواهی می کنم. پس از پایان دفاعیات متهم قاضی 
افشاری گفت: در جلسه بعدی متهم اگر مطالب دیگری داشت، 
بیان کند همچنین نماینده دادســتان نیز موارد خود را شرح دهد. 

وقت رسیدگی به جلسه سوم متعاقبا اعلام می شود.

محکمه تتلو    
بابت تمام اشتباهاتم عذرخواهی می کنم

 فرماندهی انتظامی کشــور از دروازه بان استقلال به دادسرای 
فرهنگ و رســانه شــکایت کرده و او در دادگاه حضور یافت. 
حسینی توضیح داد، صحبتی یا اقدامی علیه فرماندهی انتظامی 
نکرده و تنها برای مراقبت از بانوی هوادار دنبال آرام کردن فضا 
بوده است. به دنبال اتفاقات پس از پایان بازی آلومینیوم اراک و 
استقلال، او از سوی کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال به 300 

میلیون تومان جریمه و یک جلسه تعلیقی محکوم شد.

 سیدسلمان ذاکر،  عضو کمیسیون اجتماعی گفت: در جلسه 
اخیر کمیســیون به این نتیجه رسیدیم که تعطیلی روز شنبه به 
مطالبات مردمی و شــرایط حفظ روابــط اقتصادی خارجی 
نزدیک تر اســت البته اســتعلام هایی از مراجع عظام صورت 
گرفته اســت. باید به فکر تقویت ارتباطات با دنیا باشیم. اگر 
پنج شنبه ها هم مانند جمعه تعطیل شود 4 روز ارتباط ما با دنیا 

قطع خواهد شد و این اصلا به نفع اقتصاد ما نیست.

سردار حیدر سوسنی،  رئیس پلیس استان بوشهر با اشاره به اجرایی 
شدن طرح نور و مقابله با هنجارشکن گفت: با هدف سالم سازی 
فضای مجازی در پایش شــبانه روزی افسران سایبری پلیس فتا 
استان بیش از 84 تارنمای حاوی محتویات مجرمانه غیراخلاقی 
و مبتذل مســدود شد. پس از اســتخراج محتوای این صفحات 
اینستاگرامی بر حسب کیفیت جرائم ارتکابی با هماهنگی قضایی، 

اقدام متناسب قانونی در این خصوص انجام شد.

مسدودسازی 84 صفحه شنبه به جای پنج شنبهشکایت از کاپیتان

ادامه تیتر یک
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حاشیه سیاست

جدیدترین توئیت جواد کریمی قدوســی، نماینده 
مجلــس یازدهم کــه از راهیابی به مجلــس دوازدهم 
هم باز مانده دوباره حاشیه ســاز شــده است. او روز 
گذشته در حســاب کاربری خود نوشته است که »در 
صورت صدور اذن تا انجــام اولین آزمایش یک هفته 
فاصله می باشد.« بلافاصله پس از انتشار این توئیت، 
فعالان سیاســی و رســانه ای از ایــن نماینده مجلس 
انتقاد کردند اما، او باز هم در توئیت با هشــتگ اقتدار 
ایران نوشــت: » در صورت اذن تا انجام اولین آزمایش 
ارتقاء برد موشکی به 12 هزار کیلومتر یک هفته فاصله 

می باشد.«
این اظهارات به صورت غیرمستقیم باعث واکنش 
رافائل گروســی شده و او گفته اســت که »ایران چند 

هفته با ساخت سلاح هسته ای فاصله دارد«.
مدیرکل آژانس بین المللــی انرژی اتمی با بیان این 
که »غنی ســازی اورانیوم توسط ایران و نبود دسترسی 
بازرســان بین المللی به تاسیسات اتمی آن به نگرانی ها 
درباره فعالیت های هســته ای آن دامن می زند«، تاکید 
کرده اســت که ایران »چند هفته، نــه چند ماه« با در 
اختیار داشــتن اورانیوم غنی  شده کافی برای ساختن 
یک بمب اتمی فاصله دارد. او همچنین گفته است که 
»این اتفاق به معنای این نیســت که ایران سلاح اتمی 
دارد یا در این بازه در اختیار خواهد داشت. در حالی که 
غنی سازی اورانیوم در سطح نظامی نگران کننده است، 
نمی توان بر اســاس این نتیجه گرفت که ایران در حال 
حاضر یک سلاح اتمی دارد. اهداف ایران در این زمینه 
مشــخص نیســت و تنها می توان درباره آن گمانه زنی 
کرد«. اظهــارات کریمی قدوســی و پس لرزه های آن 
باعث انتقاد ارگان رســمی مطبوعاتی دولت رئیســی 
نیز شده اســت. روزنامه ایران در این باره با بیان اینکه 
»کریمی قدوسی، عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس 
شورای اسلامی در اظهاراتی دو پهلو مدعی شده است 
که در صورت صــدور اذن تا انجام اولین آزمایش یک 
هفته فاصله می باشد« نوشته است:»این درحالی است 
که رژیم صهیونیســتی، امریکا و کشورهای غربی به 
دنبال متهم کردن ایران هســتند و با توجه به رویارویی 
اخیر ایران و رژیم صهیونیستی، این تلاش ها بیشتر هم 
شده است. چه عاملی باعث می شود تا نماینده ای که 
از قضا عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس است و باید 
به دنبال تأمین منافع ملی باشد با اظهارات نسنجیده و 
خارج از مسئولیت برای کشور هزینه تراشی می کند؟«.
علی قلهکی هم در پاسخ به این نماینده مجلس در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشــت: »موشک قاره پیما با 
برد 12 هزار کیلومتر فقط برای حمل کلاهک هسته ای 
اســت، اینکه دانش ساخت آن را داریم یا نه به کنار اما 
تمامی مواضع اخیر شما پیوست گزارش آژانس انرژی 
اتمی علیه کشور می شود! چه اذنی بیاید چه اذنی نیاید

محمد فاضلی، جامعه شناس در توئیتی درخصوص 
اظهارنظر اخیر جواد کریمی قدوسی، نماینده مجلس 
نوشــت: مملکت نظم و نســق دولت مدرنی ندارد که 
تناسب اختیار و مسئولیت و پاسخ گویی در برابر سخن 
و عمل برقرار باشد. کسانی درباره راهبرد های سیاست 
خارجی و نظامی خبر- غلط یا درســت- می دهند که 
نه اختیار دارند نه مسئولیتش را می پذیرند. عقوبت هم 
نمی شوند. بی دولتی راهبرد است، عوارض فشل بودن 

یا چه؟
این نخســتین بار نیســت که کریمی قدوســی با 
اظهــارات خود درباره موضوعات سیاســت خارجی 
واکنش هــای زیــادی را ایجاد می کنــد. توئیت او در 
روزهای منتهی به پاســخ موشکی ایران به اسرائیل نیز 

انتقادهایی را در پی داشت.

عام تحریمل
 ماجرای توئیت جدید

و حاشیه ساز کریمی قدوسی 

کارنامه: خاطرات هاشمی 1379

ادامه چهار شنبه 10 اسفند   
کارشناسان مصری در اهواز

در واحــد امیرکبیر همراه ]آقــای محمود 
حجتی[، وزیــر جهادکشــاورزی و مهندس 
]مهدی[ مفیدی، مدیرعامل ]شــرکت کشت 
و صنعت نیشکر کارون[ از پل بزرگی که روی 
کارون برای ارتباط این واحد با واحدهای شرق 
کارون زده اند، بازدید کردیم. ســپس از مزارع 
نیشکر و نحوه برداشت نی توسط ماشین های 
بــزرگ، بازدیــد به عمــل آمد و رفتیــم برای 
کارخانه تولید شــکر. از الواح پرده برداشتیم و 
از بخش های مختلــف کارخانه بازدید کردیم. 
برق کارخانه قطع بــود و خاموش. جمعی از 
کارشناســان مصری و وزیر خصوصی سازی و 
سفیر مصر هم بودند. با آنها احوال پرسی  کردم. 
گفتند 65 نفر هستند. طرف قرارداد تجهیزات 
با مصر اســت که بابت 150 میلیون دلار طلب 
ایران از قبل از انقلاب، پنــج کارخانه به ایران 
فروخته است؛ گرچه بخشی از قطعات پیچیده 
را دولت چک ساخته. ظرفیت هر یک90 هزار 
تُن شکر و حدود 40 میلیون دلار ارزبری داشته 

است.
به ســالن مراسم رفتم. شــرکت هایی که در 
ســاخت و ســاز واحد کار کرده انــد، حضور 
داشــتند. آقایان ]محمود[ حجتی و ]مهدی[ 
مفیدی خیرمقدم گفتند و گــزارش دادند و از 
نقش من در تأسیس و ادامه کار شرکت توسعه 
نیشکر اهواز قدردانی کردند. من هم سخنرانی 
مفصلی کردم؛ اهمیت کار توسعه نیشکر، تأمین 
نیازهای کشور با تولید دو میلیون تُن محصول 
اســتراتژیک در ســال از قبیل شکر و کاغذ و 
خوراک دام و خمیرمایه و الکل صنعتی و فیبر 
نیمه فشــرده و ایجاد شــغل برای 50 هزار نفر 
به طور مســتقیم و غیرمســتقیم و رشد نیروی 
متخصــص و فناوری های مهم و اســتفاده از 
منابع اروند، آب و خاک و عمران خوزستان را 
توضیــح دادم و از کارکنان و مصریان قدردانی 

 کردم.
پس از ناهــار و نماز و اســتراحت، دوباره به 
کارخانه رفتیم. با آمدن برق،کارخانه راه افتاده بود 
و بخشی از آن را در حال کار دیدیم. گفتند، دیشب 
ســارقان، بخشــی از کابل های برق مسیر انتقال 
انرژی را بریده و برده اند و این گونه دزدی اخیراً در 
خوزستان زیاد شده اســت؛ در جریان راه اندازی 

متروی تهران هم این گونه دزدی ها رخ داد.
به محــل طرح تولید و پرورش ماهی ســتاد 
معین ]خرمشــهر[ رفتیــم. قرار بــود 25 هزار 
هکتــار زمین را با اُکالپیتوس مشــجر کنند و از 
چوب آن کاغذ تولید کنند. آقایان ]محمدعلی[ 
کامــروا، ]رییــس ســتاد معین خرمشــهر[ و 
اسکویی گزارش دادند و مشکلات شان را گفتند. 
خواســتند، تلمبه خانه تأمین  آب حوضچه های 
پــرورش ماهی را افتتاح  کنند. مدتی تلمبه  ها راه 
نیفتاده بود. رفتیم و حوضچه ها را دیدیم؛ نسبت 

به سه سال پیش، پیشرفتی نکرده است.
به خرمشــهر رفتیــم. در شــهرک صنعتی، 
کارخانه کوچک لوله ســازی از پلی اتیلن متعلق 
به ستاد معین خرمشــهر افتتاح شد. در مراسم 
آقایان کامروا ]رییس ســتاد معین خرمشهر[ و 
عبدالحسن مقتدایی[ استاندار و ]احمد مطیعی[ 
مدیرکل منابع طبیعی صحبت کردند و استاندار، 
جواب بعضی از ســخنان آقای کامروا را داد که 
گفــت در این دولت، دســتاوردهای دولت های 

قبل در بازسازی، تضعیف شده است.

262 اصلاحات در  بحران  

خبرگزاری میزان وابســته به قوه قضاییه روز گذشــته نوشت که دینا 
قالیباف نزد مقام قضایی ادعای مطرح  شــده مبنی بــر تجاوز به وی را 
تکذیب و تاکید کرد که »تجاوزی در کار نبوده اســت فقط به من توهین 
شد«. گزارش خبرگزاری قوه قضاییه همچنین تاکید کرده که »براساس 

نتیجــه تحقیق مقام قضایــی توهینی در کار 
نبوده است؛ برای ادعای دروغ، پرونده جدید 
قضایی تشــکیل شد« و نوشــته است:»از 
روز گذشــته یک ادعای مشکوک به  صورت 
گســترده در فضای مجازی مطرح و دســت 
به دست شده اســت؛ یک زندانی مشکوک 
امنیتی که ســابقه او در طرح ادعای دروغ و 
کذب درباره خودش و دیگران عیان و آشکار 
اســت در پیامی از اینکه به فــردی به نام دینا 

قالیباف تجاوز شده است، خبر داد«. میزان در ادامه افزوده است: »پس 
از انتشــار این ادعا از سوی فرد مورد اشــاره، دادستانی تهران بلافاصله 
بررســی دقیق موضوع را در دستور کار خود قرار داد و تحقیقات دقیق و  
گسترده ای در این باره صورت گرفت«. بر اساس گزارش خبرگزاری قوه 

قضاییه در این رابطه دینا قالیباف بعد رد ادعای مطرح  شده از سوی دیگر 
زندانی طرح کننده ادعای تجاوز گفته است که »هنگام بازداشت و انتقال 
مورد توهین و ضرب وجرح قرار گرفتم و هیچ گاه بحث تجاوز مطرح نبوده 
و هیچ گونه تجاوزی انجام نشده است«. میزان همچنین در ادامه نوشته 
است که »پس از تکذیب تجاوز از سوی دینا 
قالیباف، مقام قضایی شخصا درباره ادعای 
ضرب وجرح و توهین، تحقیقات میدانی انجام 
می دهد که در این مورد نیز هیچ مســتندات و 
دلیل و مدرکی ارائه نشد و کذب بودن ادعای 
دوم نیز به مقام قضایی ثابت شــد. در همین 
رابطه؛ پس از انجام تحقیقات و احراز ادعای 
کذب دینا قالیبــاف، پرونده قضایی جدیدی 
علیه وی تشــکیل شده است«. فروردین ماه 
سال جاری ســایت دیده بان ایران خبر داد که دینا قالیباف، روزنامه نگار 
و دانشجوی دانشگاه بهشــتی روز 28 فروردین در تهران بازداشت شده 
است. بر اساس گزارش این ســایت او روز قبل از بازداشت روایتش از 

بازداشتش توسط گشت ارشاد را منتشر کرده بود.

روایت خبرگزاری میزان از تکذیب دینا قالیباف درباره موضوع تجاوز و تشکیل پرونده جدید برای او

 پرونده جدید دینا
دادگاه

غلامحسین محسنی اژه ای، رییس قوه قضاییه در روزهای اخیر با صدور 
احکامــی حمزه خلیلی را به عنوان معاون اول فعلی قوه  قضاییه و امیر قطبی، 
معاون دادســتان عمومی و انقلاب تهران را به عنوان نمایندگان قوه قضاییه در 
شورای نظارت بر ســازمان صدا وسیما منصوب کرد. هر دو چهره جایگزین 

محمد مصدق، معاون مســتعفی قوه قضاییه شــدند که در پی 
انتشــار پرونده دو پسرش از این سمت کناره گیری کرد. محمد 
مصدق کهنمویی، معاون پیشین اول قوه قضاییه 23 اسفند 1402 
چند روز پس از برگزاری دادگاه پرونده فســاد مالی فرزندانش، 
استعفا داد و محســنی اژه ای استعفای او را پذیرفت. مصدق از 
تیر ماه 1400 در ســمت معاون اول قوه قضاییه بود. بر اســاس 

کیفرخواســت دادگاه، دو فرزند او متهم هســتند که با »سوءاســتفاده از نام 
پدرشان« وجوهی کلان دریافت کرده اند. او پیش از انتصاب به  عنوان معاون 
اول دستگاه قضایی از سوی محسنی اژه ای در دوران ریاست ابراهیم رئیسی بر 
قوه قضاییه، رییس دیــوان عدالت اداری و پیش از آن، معاون حقوقی رییس 
این قوه بود. اوایل مهر ماه ســال گذشته زمزمه هایی در باره فساد اقتصادی و 
پولشویی دو پسر محمد مصدق در دستگاه قضایی مطرح شد. چهارم مهرماه 
سال 1402 مسعود ستایشی، سخنگوی قوه قضاییه در نشست خبری در پاسخ 

به سوالی مبنی بر اینکه اخیرا برخی مدعی بازداشت یا احضار فرزندان یکی از 
مقامات ارشد دستگاه قضایی شــده اند، گفت که پرونده ای تشکیل شده و با 
جدیت و بدون هیچگونه تبعیضی به پرونده رســیدگی خواهد شد و  هر زمانی 
که به لحاظ قانونی اجازه اطلاع رسانی داشتیم، اطلاع رسانی خواهد شد.  18 
مهر ماه نیز ستایشی در نشستی دیگر در پاسخ به سوالی درباره 
اینکه شما در جلسه قبل از تشکیل پرونده برای فرزندان یکی از 
مقامات خبر دادید و مشــخص شد که مربوط به آقای مصدق 
بوده، آیا ابهامات در مورد شــخص آقای مصدق برطرف شده 
است؟ گفت: همانطور که اعلام شــد، پرونده ای تشکیل شده 
و ایــن پرونده در ارتباط با دو فرزند ایشــان مطرح اســت و در 
مرحله تحقیقات مقدماتی اســت. سخنگوی دستگاه قضا تاکید کرد که هیچ 
اتهامی متوجه شــخص آقای مصدق نیســت و اتهامات صرفا پیرامون 2 تن 
از فرزندان ذکور ایشان مطرح شــده است. به گفته نماینده دادستان، متهمین 
مجموعه ای را به منظور اعمال نفوذ بر پرونده های قضایی از جمله پرونده های 
کلان اقتصادی تشــکیل داده و با سوءاستفاده از افراد صاحب منصب، اقدام 
بــه دریافت وجوهی می کردند. علاوه بر این به گفته نماینده دادســتان در این 
پرونده سوءاستفاده فرزندان معاون اول قوه قضائیه از نام پدرشان واضح است.

احکام قاضی القضات برای جایگزین های معاون مستعفی

خروج کام معاون سابقل
قضایی

دلا! ز معرکــه ی محنــت و بلا مگریــز
توراست معجزه در کف، ز ساحران مهراس
تو موج غیــرت و عزمی ز بحر، بیم مدار
ز سســت عهدی ایام، دل شکســته مشو
چو صخره باش و مکن تکیه جز به دامن کوه
بــدری و  دلیــران خیبــر  تبــار  از  تــو 
به نوشــخند منافــق، ز ره، کناره مگیر
چــو ره به قبله ی امن اســت، پُایمردی کن
چو تیر، راه هدف  گیر و بر هدف بنشــین
امیــن خلــق و امانت گــزار یــزدان باش

چو گردباد، به هم پُیچ و چون صبا مگریز
عصــا بیفکــن و از بیــم اژدهــا مگریز
حــذر ز غرّش طوفان مکــن ز جا مگریز
نشــانه باش چو پُرچــم ز بادهــا مگریز
به حق ســپار دل خویش و از دعا مگریز
چــو ذوالفقار و چو حیدر بزن صلا مگریز
بــه زهرخنــد معانــد، بــه انــزوا مگریز
خطــا مکــن ز توهم بــه ناکجــا مگریز
ز کــج روی به حذر بــاش و از خدا مگریز
به صدق کوش و خطر کن ز مدعا مگریز

»مهدی فضائلی«، شــعری از رهبر معظم انقلاب اسلامی با تصویری از دســت خط ایشان را در 
صفحه فضای مجازی خود منتشر کرد. او تاکید کرده که این شعر پیش از عملیات »وعده صادق« 

در یکی از جلسات خوانده شده است.

سروده جدیدی از رهبر انقلاب منتشر شد

عصا بیفکن و از بیم اژدها مگریز
ادبیات


